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Vážení spoluobčané,
vypadá to, že paní zima se stále definitiv-

ně nechce vzdát své vlády, přesto se alespoň 
z větší části, pokud nám to počasí dovolilo, 
podařilo odklidit pozůstatky zimní údržby 
a hlavně všechno to, co nám odhalil tající 
sníh.

Začátek letošního roku byl bohatý na kul-
turní akce. Doufám, že jste si vybrali z pes-
tré nabídky plesů, který završil jako každo-
ročně poslední Rock’n‘rollový ples.Mimo 
plesy se uskutečnily další i netradiční akce, 
jako MDŽ s mažoretkami, které si připravi-
ly mažoretky Excelent pod vedením man-
želů Kristových. Mezi významné události 
kultury patří bezesporu 35. výročí založe-
ní Městského orchestru mladých v Dolním 
Benešově. Tento orchestr v loňském roce 
zaznamenal úspěch nejenom doma, ale 
především v zahraničí. Město si váží všech, 
kteří se podílejí na vzorné reprezentaci, ale 

především na dalším rozvoji orchestru. Po-
děkování patří zejména Richardovi a Iren-
ce Novákovým. 

Chtěl bych se pozastavit ještě nad jed-
ním problémem, který se řešil na posled-
ních jednáních zastupitelstva a to problém 
diskutované výstavby bioplynové stanice 
v katastru Moravec. Kolem tohoto jednání 
byla mylně prezentována některá rozhod-
nutí zastupitelstva. Zastupitelstvo se v prv-
ní fázi rozhodlo získat více informací o prá-
ci těchto stanic, včetně osobní návštěvy v už 
fungujících zařízeních. Po získání těchto 
informací zastupitelstvo rozhodlo neudě-
lit zájemci o výstavbu souhlas pro jedná-
ní s ČEZem  o odběru energie. Až po těch-
to krocích zastupitelstva přišla petice proti 
biostanici, to znamená měsíc a půl po roz-
hodnutí zastupitelstva nepodpořit tuto ak-
tivitu. Dalším krokem rady a zastupitel-
stva bylo zahájit zpracování změny územ-

ního plánu č. 4, která by obsahovala v tex-
tové části regulační podmínku pro využití 
ploch podnikatelských aktivit – zákaz rea-
lizace staveb pro separaci, likvidaci a spa-
lování veškerých odpadů, včetně biologic-
kých a staveb s těmito provozy související-
mi. Všechny tyto kroky byly učiněny vždy 
před vystoupením a reakcemi některých 
spoluobčanů. 

Jsem rád, když se občané zajímají o dění 
v obci a přicházejí s náměty a připomín-
kami, ale když někdo vystoupí v době, kdy 
je už zřejmý výsledek, je to na zváženou. 
Jsem přesvědčen o tom, že každý zastupi-
tel před svým rozhodnutím důsledně zvá-
ží, jak bude v dané situaci hlasovat, a mys-
lím si, že to bude vždy ve prospěch občanů 
a rozvoje města.

starosta města 
Martin Štefek

Již v minulém čísle Zpravodaje jsme zve-
řejnili stručnou zprávu o konání voleb 
do Poslanecké sněmovny Parlamentu Čes-
ké republiky. 

Prezident republiky vyhlásil termín na 28. 
a 29. května 2010. Volby se budou konat 
v obvyklém čase: v pátek 28.5. od 14.00 
do 22.00 hodin a v sobotu 29.5. od 8.00 
do 14.00 hodin. Zařazení domů do jednot-
livých volebních okrsků zůstává stále stejné. 
Volební místnosti okrsků jsou umístěny stej-
ně jako při posledních volbách.

Pro připomenutí uvádím sídla všech vo-
lebních okrsků na území našeho města:

Volební okrsek č.1
Obřadní síň MěÚ na zámku – Hájecká 

č.p. 65, Dolní Benešov
Volební okrsek č.2
Přísálí kulturního domu – Opavská č.p. 

161, Dolní Benešov
Volební okrsek č.3
Místnost v přízemí školky na Osadě Míru 

– Osada Míru č.p. 514 , Dolní Benešov

Volební okrsek č.4
Místnost v Základní škole Zábřeh –

Opavská č.p. 80, D.Benešov-Zábřeh

Volit do Poslanecké sněmovny v někte-
rém z volebních okrsků našeho města může 
každý občan České republiky, který má tr-
valé bydliště na území našeho města a nej-
později druhý den voleb dosáhne věku 18 
let. 

Pokud volič nebude moci nebo nehod-
lá volit ve svém volebním okrsku, může 
ode dne vyhlášení voleb požádat měst-
ský úřad o vydání voličského průkazu. 
S ním pak může volit v kterémkoli vo-
lebním okrsku na území České republiky. 
O voličský průkaz musí volič požádat pí-
semně s ověřeným podpisem nejpozději 
do 21. května 2010 nebo osobně do 26. 
května 2010. 

Zákon o volbách neumožňuje požádat 
o voličský průkaz elektronicky, popřípa-
dě cestou datové schránky. Elektronickou 
žádost o vydání průkazu, opatřenou zaru-

čeným elektronickým podpisem a zasla-
nou příslušnému obecnímu úřadu, tak ne-
lze považovat za žádost o vydání voličské-
ho průkazu podle ustanovení § 6a odst. 2 
zákona o volbách. 

Nejdříve od 13. května 2010 bude MěÚ 
průkazy vydávat a to osobně voliči, dále 
osobě, která se prokáže plnou mocí s ově-
řeným podpisem voliče žádajícího o vydá-
ní voličského průkazu, anebo jej voliči za-
šle. 

Při ztrátě nebo odcizení voličského prů-
kazu nelze vydat duplikát.

Volič může ze závažných zejména zdra-
votních důvodů požádat MěÚ a ve dnech 
voleb okrskovou volební komisi o to, aby 
mohl hlasovat mimo volební místnost 
do přenosné volební schránky. 

Pokud budete mít k problematice voleb 
jakékoli dotazy, obraťte se na náš městský 
úřad, kde vám vše rádi vysvětlíme. 

Ing. Libuše Vichtorová
tajemnice MěÚ

Volby do Poslanecké sněmovny Volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR 2010Parlamentu ČR 2010



Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA 

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA 
Z jednání 26. zasedání zastupitelstva 

města 22. března 2010 
Zastupitelstvo města   r o z h o d l o
- O záměru prodeje pozemku p.č. 2280/3, 

ostatní plocha o výměře 53 m2 v k.ú. Dolní 
Benešov za cenu 98,- Kč/m2. Jedná se o pruh 
pozemku na ulici Sluneční, který dělí poze-
mek určený k výstavbě rodinného domku.

Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 
0 

- Odkoupit část pozemku p.č. 899/2 orná 
půda v k.ú. Dolní Benešov o výměře cca 
135 m2 vlastníků Martina a Petry Gajových 
za cenu 75,- Kč/m2. Pozemek se nachá-
zí na ulici Záhumenní a stejně jako na ved-
lejších pozemcích zde v letošním roce bude 
provedena komunikace.

Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 
0

- Pořídit změnu č. 4 územního plánu měs-
ta obsahující podmínku zákazu realiza-
ce staveb pro separaci, likvidaci a spalová-
ní veškerých odpadů, včetně biologických 
a staveb s těmito provozy souvisejícími

Pro  hlasovalo 11 členů, proti 0, zdrželi se 2 
- O podmínkách volební kampaně pro 

podzimní volby do zastupitelstev obcí: V ob-
vyklém množství bude vydáno zvláštní číslo 
Zpravodaje, kde každá volební strana bude 
mít vyhrazeny max. 3 stránky. Finanční ná-
klady budou rozděleny mezi jednotlivé stra-
ny v poměru k počtu zabraných stránek.

Reklamní stránky vysílané na místním ka-
nálu kabelové televize budou k dispozici 2 
týdny před volbami za obvyklou sazbu 30,-
Kč/stránku /den

Každá volební strana si na svůj náklad 
může instalovat billboardy o ploše max. 2 

m2, v množství max. 5 ks. Pokud budou 
umístěny na veřejném prostranství, je třeba 
povolení rady a bude zaplacen místní popla-
tek za zábor veřejného prostranství. 

Mítinky budou umožněny v objektech 
a na pozemcích města za úplatu

Pro  hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 0 
Zastupitelstvo města  s c h v á l i l o
- Příspěvek na společné komunitní pláno-

vání obcí Hlučínska ve výši 21 270,- Kč. Jed-
ná se o plán sociálních služeb společný pro 
všechny obce Sdružení obcí Hlučínska.

Pro hlasovalo 13 členů, proti 0, zdrželi se 
0

Zastupitelstvo města vzalo na vědomí
- Zprávu o činnosti rady města od posled-

ního zasedání zastupitelstva města 
- Zprávu Policie ČR o stavu veřejného po-

řádku na území města za rok 2009 

Z jednání 67. schůze rady města 17. úno-
ra 2010 

Rada  města  s c h v á l i l a  
- Složení likvidační komise pro inventa-

rizaci hospodářských prostředků města za 
rok 2009: Ing. Libuše Vichtorová, Alfréd 
Lelek, Pavel Schmiedhamer 

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Kritéria pro přijetí dětí k předškolnímu 

vzdělávání v MŠ Dolní Benešov předložená 
ředitelkou mateřské školy

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Výstavbu výrobny elektrické energie o 

výkonu 200 kW na střeše objektu LENA-
hračky na ulici Opavské. Firma bude takto 
získané elektrické energie využívat k zajiš-
tění provozu areálu. 

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Umístění billboardu na pozemku 

p.č. 110/3 v k.ú. Zábřeh u Hlučína (měs-
to je vlastníkem sousedního pozemku p.č. 
204/4). Jedná se o stávající billboard na 
okraji Zábřehu, který potřebuje opětovné 
stavební povolení.

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
- Udělení plakety Cypriana Lelka Mar-

ku Sklářovi za jeho filmovou dokumentár-
ní tvorbu

Pro hlasovali 4, proti 0, zdrželi se 0
Rada projednala a  n e s c h v á l i l a
- Žádost Sjednocené organizace nevido-

mých a slabozrakých o finanční prostředek 
na svou činnost. Město každoročně podpo-
ruje konkrétní zařízení a to Dům sv. Cyrila 
a Metoděje pro zrakově postižené ve Vlaš-
tovičkách.

Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0
- Žádost AKTIV Opava s.r.o. o povolení 

použití znaku města na reklamní předměty 
Pro hlasovali 0, proti 4, zdrželi se 0
Rada  d o p o r u č i l a  zastupitelstvu 

města 
Schválit záměr prodeje pozemku města 

p.č. 2280/3 na ulici Sluneční

Schválit podmínky předvolební kampaně 
pro podzimní volby do zastupitelstev obcí

Zadat v příští změně územního plánu 
podmínku zákazu výstavby bioplynových 
stanic na území města

Schválit příspěvek na komunitní plá-
nování v roce 2010 v rámci mikroregionu 
Hlučínsko ve výši 21 270,-Kč, tj. 5,- Kč/oby-
vatele.

Z jednání 68. schůze rady města 8. břez-
na 2010 

Rada  města  s c h v á l i l a  
- Finanční dar ve výši 4 300,- Kč Domu 

sv. Cyrila a Metoděje pro zrakově postižené 
ve Vlaštovičkách.

Pro hlasovali  3, proti 0, zdrželi se 0
- Přijetí daru Moravskoslezského kraje – 

dvou dýchacích přístrojů pro potřeby jed-
notky Sboru dobrovolných hasičů našeho 
města.

Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
- Přijetí účelově určeného daru příspěv-

kové organizaci Kulturní dům Dolní Bene-
šov od dárce SVA-TI s.r.o. ve výši 5 000,- Kč 
pro mažoretky Excellent.

Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
- Použití investičního fondu Kulturního 

domu Dolní Benešov ve výši 45 000,- Kč na 
použití astronomického dalekohledu.

Pro hlasovali  3, proti 0, zdrželi se 0

- Odpisový plán Kulturního domu Dolní 
Benešov na podlahový mycí stroj pořízený 
v prosinci 2009

Pro hlasovali  3, proti 0, zdrželi se 0
- Přidělení vyhrazeného parkovacího 

místa u pošty pro potřeby invalidní občan-
ky.

Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
- Smlouvu o závazku veřejné služby ve 

veřejné linkové dopravě s dopravní firmou 
Veolia a koordinátorem ODIS s.r.o na rok 
2010. Město se každoročně finančně podílí 
na autobusových spojích jezdících o víken-
dech a o svátcích. 

Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
- Zavedení vratné kauce ve výši 3 000,- Kč 

u nově uzavíraných nájemních smluv v do-
mech č.p. 306 a 308 na Osadě Míru.

Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města  r o z h o d l a  
- Vybrat jako zhotovitele projektové do-

kumentace na komunikaci ulice Sluneční 
firmu BAD Ostrava.

     Pro hlasovali  4, proti 0, zdrželi se 0
Rada města  d o p o r u č u j e  odboru vý-

stavby a dopravy 
- Povolit pokácení 5 ks vrb rostoucích 

na pozemcích města p.č. 31, 999/2 a 602/8. 
Jedná se o staré a napadené stromy, které 
jsou pro občany nebezpečné.

 Pro hlasovali  3, proti 0, zdrželi se 0

Oznamujeme občanům Dolního Bene-
šova a Zábřehu, že poplatek za komunální 
odpad do termínu 31.3.2010 zaplatilo cca 
74% obyvatel. 

Žádáme všechny občany, kteří nezapla-
tili odpady do termínu, aby tak učinili v 
průběhu měsíce dubna 2010 na poklad-
ně MěÚ Dolní Benešov. Kromě poplat-

ků za kom.odpad se dále vybírají také po-
platky za zahrádky - do konce měsíce dub-
na 2010, poplatek ze psů - do konce měsí-
ce května 2010 a poplatky za hroby - v prů-
běhu roku 2010.

 
Holečková Jana

pokladna MěÚ Dolní Benešov

OZNÁMENÍ



Sedmým ročníkem pokračuje ve víceú-
čelové Hale v Městských sadech v Opavě ve 
dnech 14.-16. května výstavní akce Opav-
ský veletrh. 

Na akci s podtitulem AUTOSALON - 
STAVBA – BYDLENÍ – ZAHRADA -ZÁ-
BAVA se bude prezentovat opět téměř 100 
firem a návštěvníci zde najdou vše potřebné 
pro stavbu, renovaci i údržbu domu, bytu, 
dílny i zahrady. Zájemci o informace k do-
tačnímu programu Zelená úsporám zde 
najdou po celou dobu akce poradenský stá-
nek. Nebude chybět prezentace téměř všech 
místních prodejců automobilů s mnoha re-
gionálními premiérami. Součástí veletr-
hu je bohatý doprovodný program pro 
děti i pro dospělé – podrobnosti lze najít na 
http://www.omnis.cz. Navíc každý návštěv-
ník má opět šanci vyhrát některou z téměř 
tisíce cen, věnovaných partnery veletrhu.

Zkrátka Opavský veletrh se stává jedi-
nečnou příležitostí spojit příjemnou pro-
cházku v opavských Městských sadech s 
návštěvou akce, kde si najdou své příznivci 
krásných automobilů, stavebních novinek i 
zábavy – akce, která svým rozsahem nemá 
v regionu obdoby.

Petr Nasadil, 
Omnis Olomouc, a.s

Sedmým ročníkem pokračuje ve víceú

Opavský veletrh Opavský veletrh 

třetí květnový víkend třetí květnový víkend 

v Hale Opavav Hale Opava

Dámy, pánové. Tento článek měl vyjít v 
minulém zpravodaji, žel z rozličných důvodů 
vychází až nyní. A protože došlo od té doby k 
dalším událostem, rozdělím jej na dvě části.

Patriot?
 Vždy, když něco napíšu jsem obviňován z ne-

loajálnosti, šíření poplašných zpráv a   něčeho, 
čehož bych se snad dopouštět neměl. Již jsem 
nechtěl veřejně vystoupit, ale poslední měsíce 
mě nutí. Nemusím být totiž loajální k nikomu, 
kromě Vás...

  Takže, možná jste se doslechli, že ne se vším, 
co se v našem městě děje, souhlasím. Trápí mě 
toho více, leč nemám mnoho možností to změ-
nit  i když si myslíte opak a řeknete: “Jsi  v radě, 
tak se starej“. Problém je v tom , že již dvacet let 
žijeme v demokracii a v demokracii jak známo 
rozhoduje většina. Jsem v menšině.

  Nastíním několik, dle mého názoru, problé-
mů. 

 Především to , jak si vážíme „našich“ lidí. 
Tím mám na mysli lidí, kteří mají v našem měs-
tě trvalý pobyt, respektive bydlí. Možná Vám 
mnohým připadá normální a je jedno, kdo naše 
Město řídí a spravuje. Mě ne. Zastávám názor, 
že Dolní Benešov by měli řídit lidé z Dolního 
Benešova. Cožpak nemáme z vlastních řad dost 
těch, kteří by tu pracovat mohli ( a ne že by ne-
chtěli ) a kteří na to mají, ale díky některým z 
nás nemají šanci ? Mám někdy pocit, že ti „odji-
nud“ jsou jaksi lepší. Bohužel tento jev je asi in-
fekční.

  Viz fotbalový klub. Za poslední dva roky 
jsme se zbavili téměř všech kmenových a našich 
hráčů.  Takže my platíme,  dle mého názoru ku-
sovkám (samozřejmě, ne všichni tam patří – ale 
hraji fotbal jen pětačtyřicet let, takže se mohu 

mýlit ) startovné, kalorné, cesťáky atd. zatímco 
naši hráči hrají v Háji ( bez uvozovek), Petřko-
vicích, Čeladné atd. Argument, že Městu patří 
sportovní areál a že ten dotuje ( + mládež a dal-
ší plky) je dle mého vágní. Vlastnit něco, něco 
dotovat a nechat  tam naprostou volnost těm co 
řídí FC, je téměř anarchie. V průměru dvacet 
platících diváků mluví za vše. Jen tak mimocho-
dem: na dolnobeševský fotbal se chodí do Zá-
břehu. 

 Ke kultuře.
Jediná věta. Doma není nikdo prorokem – 

však to znáte. Té paní se velice omlouvám.Ona 
ví.

Ke komunikaci. Tím nemyslím infrastruktu-
ru, ale komunikaci mezi spolky,  městem, far-
ností apod. Víme všichni, že není ideální a při-
tom stačí, tak málo.... Relativně. 

Další věc: nechceme asi, aby se o Dolním Be-
nešovu mluvilo jako o lidech lhostejných, ne-
schopných a nedejbože líných, protože, jak jsem 
již zaslechl,  udělalo se hodně, ale ne maximum.
Bohužel, kdybych tvrdil opak,  nemohl bych se 
holit před zrcadlem.Asi budete souhlasit s tím, 
že  nechceme, aby se výše uvedené stalo stan-
dardem.  

Nyní k tomu patriotismu. Myslíte si, že ne-
mám pravdu? 

Když budete alespoň v něčem souhlasit, budu 
rád. Takže jestli jsem ten správný patriot? Ne-
vím. Bydlím tady jednatřicet let, a to se snad 
již počítá. A proto chci, pokud to je jen trochu 
možné, aby na našem úřadě byli místní lidé, aby 
fotbal hráli místní fotbalisté, aby bylo pamato-
váno na místní hasiče, místní rybáře, místní spi-
sovatele, místní včelaře ....

Opravdu toho požaduji mnoho ?

PATRIOT - SLOVO MÍSTOSTAROSTY
Ekologie

 Jistě jste zaznamenali rozruch hraničící s hys-
terií co se týká bioelektrárny, kterou chtěla po-
stavit v našem katastru jistá akciová společnost. 
Petice, která byla sepsána a podepsána stovkami 
našich občanů je jistě chvályhodný čin. Svědčí o 
tom, že Vám není lhostejný osud našeho životní-
ho prostředí. Jak již jsem uvedl na minulém jed-
nání zastupitelstva,  ani nám, kteří jsme jeho čle-
ny, není ekologie lhostejná. Proto považuji člá-
nek pana Mgr. Otzipky v předminulém zpravo-
daji za přihřívání si předvolební kašičky, zvláště 
z důvodu toho, že nikdo ze zastupitelů pro tento 
projekt nehlasoval.

 Jistě máte v paměti dění okolo místní štěrkov-
ny. Můžeme polemizovat o tom, že povolení těž-
by by nebylo takovou ekologickou zátěží, zvláš-
tě když bylo Městu nabízeno nemálo peněz ( na 
sport, školu, cesty atd.). Ovšem tyto byly nabíze-
ny člověkem, který již v průběhu jednání o po-
volení další těžby jednal s kupcem o prodeji, kte-
rý skončil pro prodávajícího přípisem na kon-
to částkou končící mnóha nulami. V souvislos-
ti s tím mě napadá, jestli to množství kamiónů, 
které by tady projíždělo naplněné tunami štěrku, 
vyvážilo výše uvedené nabídky o jejichž naplně-
ní mohu s úspěchem polemizovat. A pak také, 
kde byli Ti, kteří chtějí žít v krásném, čistém pro-
středí a zastupitelstvo bylo rozpůleno ( názoro-
vě ), a to doslova.

 S přicházejícím jarem si umím představit 
smradlavou skládku v kombinaci se stovkami 
projíždějících aut se štěrkem. Takže dámy, páno-
vé až zase budeme řešit otázky ekologie, věřte, že 
nejsme parta lidí, kteří nedbají na Váš názor, ale 
mají i svůj a samozřejmě i my tady žijeme.                           

Richard Spruch, místostarosta

Dalo mi ludě včilek mocej dumani,
do zpravodaja hen to pisani.
Ezli mam rači mirnějši byt
a mezi vrchnosťu si eště zlejši krev nězrobiť.

Prvši napišu o čim vedli bešedu,
bo se to aspoň ty domaci typy dověďu.
Z kraja se pochvalili, jak auto dobře předali
a do městskej kasy jakešik „love“ dostali.

Potem se v diskuzi řešilo,
co by se v Beněšově zlepšilo.
Pravěla tam jakašik pani,
že veřejna zeleň není ku divani!
Všecko že vandali zničili
a čemu že nic noveho nězasadili?
Nadraži tež  že je v zufalym stavě -
raz sama skončila z bulum na hlavě!
Tož se jich ptam: „čemu organizace něoslo-
viče,
a Den země vysadbum něpodpořiče“?
Pry se to mam sama zorganizovač
(bo jich potem budu asi meněj otravovač)

Když sem peticu s 600 podpisama  nahodila
potem sem se rychryk divič naučila!
Vlastim ušam sem němohla uvěřič,
o čim mě tam chčeli přesvěčič.
Starosta, ten mi srceryvně čital,
jak se malem cely aparat kvuli teho ulital.
Že dycky chčeli aby to tu něstalo –
tak se mi lekce z mojej hluposti dostalo.

No skorem všecke  informace – co ma občan 
ze zdroja veřejneho,
vypovidaju  rychtyk cošik ganz ineho!

Robit z ludi hlupaky fajně se naučili,
škoda enem, že smysel slova „ZASTUPITEL“ 
špatně pochopili.
 

Dovětek:
Že město vlastně tvoří občané
a jim ve volbách  velké cti  se tyto zastupo-
vat dostane.
Oni, že mají hlídat aby občan spokojeně žil,
né, aby na nás kdejaký spekulant co nejví-
ce vytěžil!

Čisté víno – ten „nápoj pravdy“ – to tu mys-
lím není,
a z toho plyne moje velké roztrpčení.
Změnu v územním plánu sice udělali,
ale vstřícný krok stavebního odboru ze srp-
na  stejně nepřiznali.

Když už se stalo, že nebezpečí podcenili,
měli se sami rychle snažit, aby vše napravili!
Lidé , přemýšlejte nad tím že nejlépe se roz-
hodnete komu hlas dát,
tehdy – když ho na vlastní oči uvidíte pro 
Vás něco udělat.

Kristýna Suchánková

Dalo mi ludě včilek mocej dumani...



Vážení spoluobčané,

již potřetí kandiduji do Poslanecké sně-
movny za Komunistickou stranu Čech a Mo-
ravy, která má volební číslo 6. Dovoluji si pro-
to, stejně jako kandidáti jiných volebních sub-
jektů, oslovit vás těmito řádky.

Zastupuji KSČM – stranu, která hájí zá-
jmy poctivých neprivilegovaných lidí. Máme 
docela obyčejné cíle, které nabízíme sociál-
ně vnímavým voličům. Mít střechu nad hla-
vou, založit či zajistit rodinu, nebát se stáří a 
nemocí, umožnit dětem vzdělání, mít práci a 
slušnou mzdu, žít v míru... Vadí nám krimi-
nalita, tunelování, jakákoli korupce, nevyma-
hatelnost práva i politické přeběhlictví. Žádá-
me rovné šance pro všechny, rovnost před zá-
konem a bezpečí našich domovů. Jsme demo-
kratickou stranou, která se již mnohokrát ve-
řejně distancovala od chyb KSČ.

Nabízíme vám naši alternativu – uskutečni-
telný volební program, ve kterém máte před-
nost VY – občané této země, Moravskoslez-
ského kraje, z měst i vesnic opavského regi-
onu. Námi navrhovaná řešení mohou zabrá-
nit tomu, aby dopady krize či chamtivost ne-
zodpovědných postihovaly zejména nejslab-
ší. Jsou také zaměřena na investice v doprav-
ní infrastruktuře, na programy snižující zne-
čištění ovzduší, podporující výstavbu bytů i 
programy zajišťující dostupné sociální a zdra-
votní sítě, na účinnější ochranu zemědělské 
půdy, zaměstnanců i drobných podnikatelů, 
na rozvoj ekonomiky a další oblasti.

 

KSČM na krajské úrovni i v řadě obcí doka-
zuje, že umí uplatňovat výkonnou moc a ne-
zpronevěřuje se svým slibům, ani voličům. I 
v Parlamentu ČR se nám podařilo prosadit 
zákony, které vám usnadňují život. Žel, řadu 
dalších zákonů, které jdou proti zájmům vět-
šiny občanů, jsme neměli sílu zablokovat, jeli-
kož jsme od vás, voličů, nedostali v předcho-
zích volbách dostatek hlasů. Máme však zku-
šenosti, kvalifikaci i odhodlání zlepšit vaše ži-
votní podmínky. Dejte nám proto příležitost 
pokračovat v započaté práci, dejte nám více 
hlasů, abychom mohli zkřížit plány různým 
nekalým politickým obchodům velkých stran 

či těch malých, které vždy vznikají v předvo-
lební vřavě, aby vystřídaly ty minulé, které již 
zklamaly.

Vím, že můžete být rozladěni společen-
ským vývojem, mohou vás odrazovat i různé 
kauzy, špatné osobní zkušenosti nebo mediál-
ní obraz politiky. Ale kdo rezignuje na účast 
ve volbách, nemůže podpořit možnou změ-
nu. Proto vám nabízíme své kandidáty, kteří 
chtějí prosazovat náš volební program. Volba 
je výběr. My jsme stranou na vaší straně.

Zvu vás proto srdečně 28. nebo 29. květ-
na 2010 k volbám, neboť i váš hlas rozhodne 
o tom, jaká bude naše společná budoucnost. 
Děkuji vám za mou podporu, děkuji vám za 
podporu kandidátky číslo 6.

STOJÍME I O VÁŠ HLAS!

Váš Miroslav Opálka, 
poslanec PS PČR, který se znovu uchází 

o důvěru svých spoluobčanů

Více o mé osobě naleznete například na in-
ternetu:

• Vystoupení a hlasování ve sněmovně: 
http://www.psp.cz/sqw/detail.sqw?id=5322

• Analýza aktivity ve sněmovně: http://koho-
volit.eu/cs/cz/psp/activity

• Výběr publikovaných článků: http://www.
klub-kscm.cz/article.asp?thema=2967&i-
tem=24362

Placená reklama



 Klávesové nástroje  -  Keyboard   

        -  Akordeon   

        -  Klavír           
 

Dechové nástroje     -  Zobcová flétna  

                 -  Saxofon               
 

Vyučování hudby a hudební nauky
Vyučování hudby a hudební nauky

 Klávesové nástroje  -  Keyboard   

        -  Akordeon   

        -  Klavír           
 

Dechové nástroje     -  Zobcová flétna  

                 -  Saxofon               
 

Vyu ování možné i soukrom  !!! 
Kontakt :   Milan Lampart    DiS 
     tel :   +420  724 924 533 
      e-mail :   milan.lampart@centrum.cz 

Vážení občané,
v souladu s rozhodnutím rady města Dolní 

Benešov si Vás dovolujeme informovat o zámě-
ru města zahájit na jeho katastrálním území se-
paraci papíru ve spolupráci se svozovou společ-
ností Marius Pedersen a.s..

Papírové a lepenkové obaly jsou základním 
nepostradatelným obalovým materiálem na trhu 
pro balení výrobků. Základní vlastností materiá-
lu je jeho dobrá recyklovatelnost. V domovním 
odpadu jsou zastoupeny asi z 20 %.

Sběrový papír je v celé papírenské historii vyu-
žíván jako surovina, nikoli jako odpad, poněvadž 
v okamžiku, kdy se shromáždí za účelem dalšího 
využití, logicky ztrácí charakter odpadu a stává se 
surovinou. Sběrový papír je jako surovina s ohle-
dem na recyklovatelnost a na náklady zpracová-
ní levnější než ostatní materiály (hlavně dřevo). 

Záměr předpokládá zavedení systému sběru 
papíru do LDPE pytlů o objemu 120 litrů (sys-
tém „BLUE BAG“).  Pytle jsou modré barvy s po-
tiskem – logo Marius Pedersen.

Svoz pytlů probíhá tak, že naplněný pytel ob-
čan umístí výhradně v den svozu před oploce-
ní svého rodinného domku, u bytových domů je 
potřeba pytle umísťovat ke stanovištím sběrných 
nádob na komunální odpad. Pytle musí být pře-
vázané, aby bylo zabráněno úniku jednotlivých 
papírových odpadů do okolního prostranství.

Svezený papírový odpad bude následně dotří-
děn od nežádoucích příměsí, roztříděn dle jed-
notlivých druhů papíru, slisován do balíků a pře-
vezen do papíren k jeho zpracování. 

Sběrový papír u nás zpracovává na nové papí-

renské výrobky celkem 22 papíren. Mezi největší 
zpracovatele patří výrobci vlnitých lepenek (Du-
ropack Bupak Obaly, KAPPA Morava Paper).

Co PATŘÍ do modrých pytlů?
Noviny, časopisy, katalogy, neznečištěné pa-

pírové sáčky, kartony, krabice, kancelářský pa-
pír, knihy, sešity, čistý obalový papír, reklamní 
letáky.

Označení  na obalech:
 

Co NEPATŘÍ do modrých pytlů?
Krabice od mléka a ostatních nápojů – kom-

binované vícevrstvé obaly, tzv. TETRAPACK, 
uhlový papír - tzv. kopírák, voskovaný papír, 
papír znečištěný potravinami, hygienické po-
třeby, použité plenky, sklo, plast, textil, nebez-
pečný odpad, apod..

Svoz plastových pytlů bude prováděn svozo-
vým vozidlem BOBR PRESS, které je běžně pou-
žíváno ke svozu směsného komunálního odpadu 
nebo plastů, přičemž svoz je prováděn vždy pře-
dem vyprázdněným vozidlem. Vozidlo BOBR 
PRESS je vybaveno lineárním lisem, který umož-
ňuje odpad stlačit, a tím snížit přepravní nákla-
dy.  Na tomto místě je nutné zmínit se o zkuše-
nosti, kdy občané se domnívají, že když jsou pyt-
le sváženy vozidlem BOBR PRESS, tak zákonitě 
končí na skládce. Toto je mylná představa, proto-
že vozidlo je využíváno hlavně díky vybavení li-
neárním lisem, který pytle stlačuje a tím dochá-
zí k úspoře dopravních nákladů. Při svozu bude 

svozové vozidlo označeno na boku nástavby ná-
pisem „SVOZ PAPÍRU“.

Termíny svozu:
14. června 2010  12. července 2010

dál bude oznámeno
Cíl zavedení nového systému:
Cílem zavedení nového systému sběru papíru 

je především zefektivnění separace této význam-
né druhotné suroviny. V současné době kon-
čí tento odpad v popelnicích a potom na sklád-
ce, kde se za uložení tohoto odpadu musí zapla-
tit. Zavedením třídění papíru dojde současně ke 
zvýšení finančních odměn (vlivem různých bo-
nifikací, atd.) ze systému EKO-KOM, což umož-
ní městu udržet místní poplatek za nakládání s 
komunálními odpady ve výši přijatelné pro ob-
čany. 

První svoz bude proveden v pondělí 14. červ-
na 2010, přičemž pytle musí být občany vystave-
ny od 6 hod.. Sbírány budou pouze modré pyt-
le s logem Marius Pedersen obsahující vytříděný 
papír. Další termíny svozu budou oznámeny ob-
čanům v dostatečném předstihu. Předpokládá-
me frekvenci svozu papíru v intervalu 1x měsíč-
ně. Každá nemovitost bude proto vybavena jed-
ním modrým pytlem na měsíc. V případě potře-
by jsou modré pytle k dispozici zdarma na MěÚ.

Věříme, že tento nový systém se ve spoluprá-
ci s Vámi v praxi osvědčí. Za přispění k ochra-
ně životního prostředí Vám děkuje Městský úřad 
Dolní Benešov a společnost Marius Pedersen a.s..

V Dolním Benešově dne 14. dubna 2010.
Martin Štefek, starosta města

 Ing. David Benek, Marius Pedersen a.s.

sběr vytříděných papírových odpadů z domácností systémem „BLUE BAG“

SEPARACE PAPÍRUSEPARACE PAPÍRU



Astronomický kroužek začínal před 30 lety ve skromných podmín-
kách socialistické kultury. Tradice české a moravské a amatérské as-
tronomie byla založena na vlastní výrobě v  kombinaci optiky z vá-
lečných let a vyřazených optických zařízení v průmyslu. Také náš as-
tronomický kroužek tehdy neměl jinou možnost než zhotovit astrono-
mický dalekohled vlastními prostředky a za využití zkušeností dal-
ších nadšenců astronomie z okolí Opavy a Ostravy. V loňském mezi-
národním roce astronomie ke 400 letému výročí objevu dalekohledu 
(r.1609 – Galileo Galilei) byl na různých úrovních prezentován úžas-
ný pokrok v optice a pozorovací technice. Když jsme porovnali tuto 
prezentaci s naší technikou jsme dospěli k názoru, že se pohybujeme 
hluboko v historii i když Galileo by byl jistě našimi dalekohledy nad-
šen. Začali jsme tedy vyvíjet úsilí, jehož výsledkem mělo být pořízení 
nového, moderního přístroje, který splňuje současné požadavky na 
prezentaci všeobecné astronomie na úrovni astronomického krouž-
ku našeho formátu.

Inspirace se nám dostala na letošním dnu otevřených oken do ves-
míru na hvězdárně a planetáriu J.Palisy v Ostravě K.Poli. Tam jsme 
měli možnost si prohlédnout „dalekohled Luďka Peška“ – (podrob-
ný článek na webových stránkách planetária) věnovaný p. Peškovou za 
příkladnou vernisáž z pozůstalosti jmenovaného umělce. Dalekohled 
se nám zalíbil již na první pohled svým ladným vzhledem a vybave-
ním. Po předvedení toho co všechno umí a co je možné s ním pozoro-
vat to již byla jasná volba.

Dát dohromady finanční prostředky v době probíhající „hospodář-
ské krize“ byl úkol na první i druhý pohled téměř nemožný, zvláště 
když jsme nechtěli slevit z našich požadavků a uchylovat se ke kom-
promisům. Obrovské nadšení a vytrvalost našich členů nakonec pře-
konaly všechny  překážky. Zásluha patří především Kulturnímu domu 
potažmo městu Dolní Benešov, které uvolnilo základní finanční část-
ku. Zbytek byl pak na úsilí členů kroužku, kteří tímto vyjadřují podě-
kování všem zástupcům firem i osobám, jenž přispěly na tento projekt. 

Jmenný seznam sponzorů zveřejníme u příležitosti oficiálního uvede-
ní dalekohledu do provozu.

Celestron CPC-9,25“ XLT GPS – to je úplný název přístroje, který 
již zdobí prostory našeho kroužku. Dalekohled typu Schmidt-Casseg-
rain o průměru objektivu 235 mm a ohnisku 2350 mm na robusní vi-
dlicové montáži má automatizovaný naváděcí systém Sky Align s da-
tabází více jak 40 tisíc objektů. Systém GPS pro snadné ustavení a po-
zorování bez nutnosti znalosti hvězd a jejich jmen. Jde o unikátní pří-
stroj pro všeobecné použití v astronomii, hodí se pro výuku mladých 
astronomů i pozorování pro návštěvy  a náhodné zájemce. Přestože je 
rozměrově menší než náš původní hlavní dalekohled, jeho výkon je 
vyšší a rozlišovací schopností se vyrovná velkým dalekohledům lido-
vých hvězdáren.

Pozorujte s námi a přijďte si prohlédnou zajímavé objekty na jarní 
obloze. Především stále ještě lze spatřit planetu Mars a ve výborné ve-
černí poloze je také klenot mezi planetami Saturn. O nich jsme psali v 
minulých číslech zpravodaje. K nim se nyní přidává večernice planeta 
Venuše a všechny tři se po obloze k sobě vzájemně přibližují. Planeta 
Venuše je po Měsíci nejjasnějším tělesem na obloze a je možné ji spat-
řit i v pravé poledne (pokud je jasno) a to pouhýma očima i bez dale-
kohledu. Zajímavostí je také to, že v průběhu viditelnosti jak na ranní 
tak nyní na večerní obloze mění fáze podobně jako náš Měsíc. V da-
lekohledu ji lze tedy spatřit jako kotouček nebo také úzký srpek podle 
toho v jaké poloze ke Slunci a Zemi se právě nachází. Fáze jsou nejlé-
pe viditelné v dalekohledu právě za denního světla.

Pozoruje se každý pátek večer za příznivého počasí. V měsíci květ-
nu od 19 hod., v červnu pak od 19,30 hod. Délka pozorování cca 2 ho-
diny. Na pozorování se lze dohodnout i v jiné době viz kontakt. V čase 
hlavních prázdnin v červenci a srpnu je hvězdárna mimo provoz a po-
zoruje se pouze při mimořádných úkazech jako jsou zákryty, zatmě-
ní, přiblížení komet k Zemi a podobné úkazy. I o prázdninách však lze 
dohodnou pozorování.

Za AK F.Gaidečka  a K.Proksch
Kontakt: mobil: 732 845 328

 e-mail: frantisek.gaidecka@agroup.cz

BLÍŽE KE HVĚZDÁM
(aneb astronomický kroužek v novém kabátě)



V minulém zpravodaji jsem psala o prv-
ních svobodných demokratických parla-
mentních volbách v červnu 1990, o prvních 
svobodných komunálních volbách napíšu 
později. 

Ještě předtím bych však nechtěla vynechat 
jednu akci, která pobouřila naše občany tak, 
že se rozhodli veřejně protestovat, což by se 
před rokem 1989 nemohlo stát. Oč šlo? O 
štěrkovnu, která u nás začínala už v roce 1975 
(těžit začala v březnu 1980) a která obtěžo-
vala okolí hlukem a silnice znečišťovala štěr-
kem. Těžbu měla původně ukončit už v roce 
1993 a občané se těšili, že nová vodní plocha 
začne konečně sloužit ke koupání a k rekre-
aci, jak to bylo slibováno. Ovšem cíle rozvo-
jové studie KNV (bývalého totalitního systé-
mu) byly zcela jiné, aniž by obec byla s nimi 
seznámena. Naše jezero má být doplňováno 
znečištěnou vodou z řeky Opavy a má slou-
žit jako přírodní filtr. Čistá voda má propo-
jeným potrubím doplňovat hlučínské jeze-
ro, které má sloužit k rekreaci. Toto propoje-
ní bylo skoro již ukončeno. Naše jezero může 
sloužit jen k provozování vodních sportů, což 
je další hluk bez možnosti koupání. Na zákla-
dě těchto skutečností vyslovilo Občanské fó-
rum v čele s ing.arch. Jandou spolu s MNV 
protest proti tomuto záměru a vyzvalo obča-
ny naší obce, ale i občany Háje a Smolkova k 
účasti na protestním pochodu k jezeru.

Přestože bylo velmi nepříznivé počasí (li-
ják a studený vítr), sešlo se v neděli 25. břez-
na ve 14 hod. odpoledne před Kulturním do-
mem množství lidí včetně kol a dětských ko-
čárků. S protestními transparenty se vydali na 
pochod Podubím směrem k Háji až k jezeru, 
kde již byli očekáváni občany ze Zábřeha, Háje 
a Smolkova. Na společné protestní demonstra-
ci (cca 400 lidí) vyjádřili svůj nesouhlas s re-
alizací dosavadní „Studie využití zdrojů dolní 
nivy řeky Opavy“. Přes nevlídné počasí a blá-
tivé překážky vyslechli přítomní společnou pe-
tici OF Dolního Benešova a OF Háje, kterou 
odsouhlasili. Tato petice byla zaslána předse-
dovi ONV Opava, KNV Ostrava, a tisku – de-
níku Práce, NS, Svobodné slovo, MF, RP a 
MSD. Doposud se v naší obci konaly jen prů-
vody prvomájové a lampionové, poprvé jsme 
byli svědky a účastníky zcela jiného průvodu 
– protestního. Výsledek byl ten, že potrubí v 
zemi sice zůstalo, ale k propojení s hlučínskou 
štěrkovnou nakonec nedošlo. 

A jak to dopadlo se slibovaným přírodním 

koupalištěm? Ukončení těžby se stále odda-
lovalo, až konečně v roce 1999 měla být těž-
ba ukončena. Jen těžba, Štěrkovna se svou be-
tonárkou a Pressblokem na výrobu zámko-
vé dlažby zůstává. Těžba se měla přesunout do 
Koutů, ale drcení a třídění vytěženého štěrku 
by mělo být prováděno u nás (přeprava na do-
pravníkových pásech). Prodloužení činnos-
ti úpravny štěrku vedlo k další petici obča-
nů proti tomuto záměru. Městské zastupitel-
stvo po zvážení všech pro a proti sice vydalo 
Štěrkovnám kladné stanovisko, ale uzavřelo se 
Štěrkovnou novou Smlouvu o spolupráci, jejíž 
součástí byly technické připomínky k jednotli-
vým etapám studie plánu rekultivace – oddě-
lit úpravnu štěrku bójkami a ukončit první eta-
pu rekultivace tak, aby již v roce 2000 mohlo 
jezero sloužit ke koupání. Druhá etapa rekul-
tivace a následné biologické rekultivace měla 
být ukončena v roce 2002. Nakonec byla těž-
ba definitivně ukončena až v roce 2006, ale 
už v roce 2005 předložila Štěrkovna městu ná-
vrh na rozšíření dobývacího prostoru na kata-
stru Zábřehu s dobou těžby na 10 let.  Naštěs-
tí i díky protestům zábřežských občanů (blíz-
kost rodinných domků s možností jejich po-
škození, úbytek vody ve studních, auta, hluk a 
prach), to nakonec neprošlo. Největší změna 
nastala v roce 2008, kdy došlo ke změně vlast-
nických práv, když firmu Štěrkovny, spol. s r.o. 
koupila firma STRABAG SE. Na přiložené fo-
tografii z konce března 2010 je na tabuli u jeze-
ra stále ještě původní majitel, a je tam zakázá-
no koupání i vodní sporty.

A CO PŘÍRODNÍ KOUPALIŠTĚ? 
Část jezera sice již několik let slouží „i ke 

koupání na vlastní nebezpečí“ (vede tu i pla-
vecká disciplina „Železného Prajzáka), ale ne-
kvalitní úprava břehů a okolního terénu, ze-
jména nebezpečné vstupy do vody a nečistá 
voda, příliš ke koupání nevybízí a slouží pře-
devším i přespolním rybářům, kteří si mají u 
nás z čeho vybírat. Původní studie využití je-
zera zdaleka nebyla realizována a vzhledem 
ke změně vlastníka asi už zůstane občanům 
jen jeden hezký nesplněný sen. Možná ve vo-
lebním programu se někdo k realizaci toho-
to snu přihlásí, nebo se možná dočkáme ales-
poň 4.hráze, pokud by se osázela stromy celá 
objízdná polní komunikace kolem jezera, kte-
rá lávkou přes řeku Opavu spojuje Zábřeh se 
Smolkovem. Možná, možná ……   (Možná 
nezbývá, než využít slevy u Mountfieldu na 
„levné“ bazénky s drahou vodou, přestože na 
katastru našeho města obce máme tolik vod-
ních ploch).

 Hilda Šťotková

Před dvaceti lety (z kroniky 1990)

Kdo že?
Benešovští „rodiči“!
Že Vám je to povědomé?
No to proto, že je to tak správně!
Copak víme o  zániku a vzniku energie 

(nejen z fyziky)?
Hlavně to, že jen tak nezmizí – že se vždy 

někam „přelije“.
I dřívější parta dobrých přátel potřebovala 

tzv. „dobít baterky“, aby mohla dále „pohánět“ 
alespoň  část veřejně- kulturního života.

A co že napomohlo vzniku nového občan-
ského sdružení?

Především smutek lidí nad „dírou“ (pomy-
slným hrobem) , kterou nebyl nikdo ochoten 

– nebo schopen zaplnit. Je obecně známo, že 
žádná nová organizace, která by zastoupila náš 
dřívější „Klub rodičů“ nevznikla.

Chtěli jsme dětem vzít zábavu?
To nikdy! Zvlášť, když se nám podařilo vy-

táhnout je vždy v tak hojném počtu ven!
A bude vše na co byli lidé zvyklí?
Jistě bude zachována kvalita. O tu budeme usi-

lovat především! Jelikož jsme se ale rozhodli pro 
samostatné – nezávislé sdružení, budou moci  
naše aktivity postihnout větší okruh činností.

Co tedy zůstane zachováno?
Nyní,  při samém zrodu,  můžeme závazně 

slíbit dětem jejich stezku ( letos již s drobný-
mi změnami). Proběhne 2. ročník Strassenfes-

tu  na Březích a předběžně můžeme avizovat 
i všemi velmi oblíbenou  záležitost – Ples  na  
„určité téma“. Navíc již existuje velká řada ná-
padů a návrhů na doufejme osvěžující a  hlav-
ně originální zábavu.

Na závěr- proč Benešovští „RODIČI“? 
Proč ten zvláštní tvar?

Je to jednoduché. Rádi bychom se zaslou-
žili o to, aby se zde stále něco nového „ rodi-
lo“. Chceme samozřejmě  navázat na úspěšnou 
tradici  a dobrou pověst našich předchozích 
aktivit. Současně necháváme stále prostor pro 
případnou jinou organizaci navázanou na ZŠ.

Jak poznáte co děláme?
Na všechno si logo dáme!
Kulturně se „vyřádíme“,
nové věci  „porodíme“.

TAK  JSME  OPĚT  TADYTAK  JSME  OPĚT  TADY



„ŽIJEME V DOLNÍM BENEŠOVĚ 2010“

Eda KupkaEda Kupka

Eda KupkaEda Kupka Eda KupkaEda Kupka

Jiří ŠtukavecJiří Štukavec

Jiří ŠtukavecJiří Štukavec

Na RynkuNa Rynku

Rudolf VlazloRudolf Vlazlo



Vstoupili jsme do roku, který nebyl z mé 
strany nijak jednoduchý, protože jsem byl 
osloven a byla mi dána důvěra, abych pře-
bral vedení jednotky a pokračoval v úspěš-
ných tradicích naší jednotky. Jednotka má 18 
aktivních členů, z toho jsou 4 velitelé druž-
stev, 6 strojníků, 12 nosičů dýchací techniky 
a 3 pilaře. Tito lidé se každoročně zúčastňu-
jí různých odborných školení, taktických cvi-
čení, aby v praxi mohli odvést kvalitní práci!

Celá činnost jednotky spočívá ve spoluprá-
ci všech lidí, kteří jsou zodpovědní za její ko-
nečný a úspěšný výsledek. V roce 2009 naše 
jednotka 13x zasahovala při řešení různých 
krizových situací, z toho 8x požár, 3x doprav-
ní nehoda, 1x technická pomoc, 1x větrná 
smršť. Snad stojí za zmínku, že naše jednot-
ka měla možnost praxe na stanici HZS Opa-
va a jedenkrát asistovat při samotném zása-
hu.  Dále se zúčastnila námětového cvičení v 
Závadě, čištění kanálů, odčerpávání vody na 
sídlišti Osada Míru, zabezpečení svozu do-
movního odpadu, požárních hlídek či pomo-
ci při různých kulturních akcích. 

Dále před námi byl velmi nelehký úkol a 
to vybrat nové zásahové vozidlo CAS. Jistě si 
řeknete proč nelehký?  

Již na jaře roku 2008 padl návrh (ještě 
mého předchůdce Pavla Kozelka), aby naše 
město podalo na generální ředitelství HZS 
v Praze žádost o státní dotaci na zakoupe-
ní nového vozidla Cas. Státní dotace děla-
la pro rok 2009  2,5 mil. korun. Abychom 
tuto dotaci mohli dostat, bylo zapotřebí spl-
nit určité podmínky, jak ze strany zřizova-
tele tj. Měst. úřad, tak i  technické specifika-
ce vozidla Cas!  

Rozjela se obrovská diskuze, proč opět nové 
auto, vždyť máme dva roky repasovaný Liaz, 
zase investovat peníze do hasičů a co když 
se nepodaří prodat Liaz, k čemu nám budou 
tři auta a různé jiné názory. Věřte, že to ne-
bylo lehké období jak pro nás hasiče, tak p. 
starostu Martina Štefka a celé zastupitelstvo!  
Byla potřeba zvážit všechny kladné i zápor-
né věci tohoto projektu.  Nebylo ani jedno-
duché vybrat patřičné vozidlo, které by splni-
lo jak představy nás hasičů, tak vedení měs-
ta! Bylo zapotřebí se dohodnout na typu vozi-
dla, technickém vybavením a hlavně celkové 

ceně auta. Po velmi pečlivém výběru a zpra-
cování dokumentace, jsme se rozhodli poří-
dit vozidlo značky CAS MAN 4x4TGM a pak 
se  mohlo přistoupit ke schválení dotace gene-
rálním ředitelstvím HZS. Další nelehký úkol 
byl vybrat dodavatele, který vozidlo dodá v 
ceně, kterou jsme navrhli. Opět bylo zapotře-
bí zpracovat dokumentaci, pro výběrové říze-
ní na dodavatele auta.  

Výběrové řízení vyhrála firma SPS Slati-
ňany za celkovou cenu 5,56mil.korun. Tím-
to byla ukončena administrativní část celého 
projektu a začala realizace a samotná výroba. 
Zde bych se jen zmínil, že ani tato část nebyla 
jednoduchá. Během výroby jsme museli dva-
krát  dojed až do továrny SPS Slatiňany, kde 
bylo zapotřebí doladit uložení veškeré výbavy 
a různých komponentů potřebných k zásahu. 
I přes malé problémy, které se zdárně vyřeši-
ly  jsme 23. 6. 2009 ,přivezli nové vozidlo CAS 
MAN 4x4 TGM . 

Tímto bych chtěl poděkovat jak starosto-
vi města p. Martinu Štefkovi, celému zastupi-

telstvu města Dolní Benešov, panu faráři La-
dislavu Stanečkovi za jeho vysvěcení a všem, 
kteří nás podpořili v tomto náročném projek-
tu. Z odstupem času mohu za celou jednotku 
vyslovit spokojenost s tímto vozidlem a  kon-
statovat, že bylo vybráno velmi kvalitní au-
to,které splňuje  jak svou výbavou,tak  jízdní-
mi vlastnostmi požadavky pro řešení různých 
situací. Je to pro náš sbor velká čest vlast-
nit zbrusu nové auto. Chtěl bych také vyslo-
vit přání, aby toto auto vyjíždělo jen k účelům 
pro, které bylo vyrobeno a dlouho nám slou-
žilo bez závad.

 Snad ještě krátce bych se zmínil o velmi 
nelehkém úkolu, který nás všechny trápil a 
to byl odprodej repasovaného auta Liaz. V 
průběhu roku 2009 se nám přihlásilo něko-
lik zájemců, ale celosvětová ekonomická kri-
ze se podepsala na tom, že byly sníženy do-
tace městům a obcím což mnělo za následek 
neúspěchy v prodeji.  Ale i tento úkol se nám 
podařilo zvládnout a v únoru letošního roku 
jsme  vozidlo Cas Liaz prodali jednotce SDH 
Zbuh u Plzně. 

Závěrem bych nám všem popřál hodně 
štěstí, zdraví a rodinné pohody a poděko-
val všem členům výjezdové jednotky a sboru 
SDH za jejich obětavou činnost, jejich rodi-
nám  za toleranci, bez které se tato velmi ča-
sově náročná činnost  nedá  dělat. Rozloučil 
bych se mottem všech dobrovolných hasičů 
BOHU KE CTI, BLÍŽNÍMU KU POMOCI.

Za výjezdovou jednotku SDH Dolní Bene-
šov

Martin Zawadský

Přehled akcí pořádaných 
SDH Dolní Benešov

2.5. Mše svatá u příležitosti sv. Floriána
26.6.  Den otevřených dveří 
 (Hasičská zbrojnice)
30.7.  Noční soutěž v požárním sportu 
 + Velký noční karneval
 (areál zámeckého parku)
21.8.   II. Ročník železný hasič 
 (náměstí C.Lelka)

CO JSTE HASIČI, CO JSTE DĚLALI



Jaro je tady a všechno na zahradě se za-
číná zelenat. Na každého zahrádkáře čeká 
řada prací, které nesnesou odkladu. Při po-
hledu do zahrad je vidět, že převážná část 
zahrádkářů se řídí v dnešní době již překo-
nanou technologii zimního řezu ovocných 
stromů.

V létě si strom ukládá zásoby
V letním olistěném období stromy za půso-

bení slunečního světla a chlorofylu vytvářejí 
cukerné látky. Jejich denní nadbytky rostliny 
vodivými cévicemi převádějí do zásobních 
pletiv ve kmeni a v kořenové hlavici. Odtud 
pak stromy tyto zásobní látky čerpají v bez-
listém období, aby přežily do jara. Při řezu 
i mírnějším průklestu v bezlistém období 
(od listopadu do poloviny dubna) každý pěs-
titel zlikviduje spoustu větévek s pupeny, ale 
nikdy nesáhne na zásoby ve kmeni a v hla-
vici kořenové. Na jaře pak strom raší, kvete, 
nasazuje plody, ale také vyhání nové letoros-
ty. Pupenu je méně a každý tedy z celkového 
množství zásob dostává více růstové energie. 
Všechny nové přírůstky a výhony jsou mno-
hém větší než v předchozím roce, přebytek 
energie zahustí korunu až z toho pěstitele bolí 
hlava. Průklest od května do září je logic-
ký. U peckovin řez v zimním období zvyšu-
je výskyt klejotoku! Zahrádkář, který respek-
tuje zákonitosti růstu a plodnosti ovocných 
stromů , začne jejich průklestem až za zele-
na, obvykle v období od května po odkvětu až 
do konce září, dokud je strom olistěn. Pokud 
máme dobrou úrodu na třešních či meruň-
kách, prořežeme je průklestem až po sklizni. 
Prořezáním zeleného, olistěného stromu sice 
rostlinu částečně oslabí , ale oslabení není na-
tolik kritické , aby uhynula. Zbylé letorosty 
dostanou více světla, dříve nasadí květní pu-
peny, dříve vykvetou, budou plodit lepší pro-
sluněné ovoce.

Letní řez podporuje plodnost
Pouze řez olistěného stromu dokonale spl-

ní svůj, účel: zatímco zimní prořezání vede k 
růstu dřeva, letní řez podporuje plodnost, 
která je hlavním účelem řezu i samotného 
pěstování ovocných dřevin. Pokud správným 
prořezáním korunu v létě prosvětlíme, nutně 
se to projeví lepším vybarvením listů a plo-
dů, dále na jejich cukernatosti i na zvýšené 
mrazuvzdornosti stromů.

Nezapomeneme na jarní hnojení ovocných 
dřevin kombinovanými hnojivy případně ce-
reritem. Jistě jsme již provedli zimní postřik a 
zde je nejvhodnější provedení postřiku mine-
rálními oleji ve stadiu myšího ouška. Když je 
jarní počasí vrtkavé, tak musíme vystihnout 
teplotu nad 7 stupňů a pak provádět postři-
k.V období kdy začínají rašit pupeny prová-
díme postřik mědnatými přípravky, případně 
SULKOU proti kadeřavosti broskvoni. Bohu-
žel tuto zimu došlo u nás většinou k namrz-
nutí květních pupenů u broskvoní,nektarinek 
a částečně i u meruněk takže broskve a nek-
tarinky letos zřejmě na zahradách v Dolním 
Benešově nebudou. 

Ve druhé polovině března můžeme sázet 
odrůdy jarního česneku na záhony vystave-
né plnému slunci. Koncem dubna a v květ-
nu už proudí míza naplno a tak je nejvhod-
nější doba na roubování za kůru.Jiné způso-
by roubování jako je na kozí nožku, plátová-

ní a další můžeme provádět již v dubnu(po-
kud nemrzne). 

V dubnu je již vhodná doba na přesazo-
vání pokojových květin. Rovněž provzduš-
níme a hnojíme trávník. Ve druhé polovině 
dubna již můžeme vysazovat brambory, které 
se však mají vysazovat do teplé půdy. Pokud 
je vysadíme na malou plochu , tak je může-
me ještě zakrýt bílou netkanou textilii a tím je 
chráníme proti případnému ochlazení.

Zdravotní význam zeleniny
V celém civilizovaném světě se dnes inten-

zívně obrací pozornost k významu zeleniny 
ve výživě člověka. Vývoj v technicky vyspě-
lých zemích vedl k tomu, že se značně zvýšil 
podíl živočišné složky v potravě a také množ-
ství průmyslově upravovaných potravin. Vy-
mílaná bílá mouka, rafinovaný cukr a do-
konale loupaná rýže jsou sice vysoce kvalit-
ní, výživné a trvanlivé potraviny, ale bohu-
žel jsou často zbaveny ochranných látek, kte-
ré obsahovaly v přirozeném, surovém stavu. 
Složení stravy se postupně odchýlilo od pů-
vodní, člověku vlastní, vyvážené potravy s vý-
razným podílem čerstvé rostlinné složky. V 
zemích s příznivými podmínkami pro pěsto-
vání zeleniny, jako je tomu v jižní Evropě, a 
také v zemích, které doplňují vlastní produk-
ci dovozem, činí spotřeba zeleniny na oso-
bu 90-100 kg ročně. Podle posledních vědec-
kých poznatků zajišťuje toto množství člově-
ku všechny nezbytné ochranné látky. Dále je 
třeba vzít v úvahu změněný způsob života v 
technicky vyspělých zemích. Stále se snižující 
nároky na výdej energie u moderního člově-
ka vyžadují, aby se snížila i kalorická hodno-
ta přijímané potravy. Zelenina jako produkt 
s nízkým obsahem energetických látek je pří-
mo ideálním prostředkem k řešení. Zelenina 
by se měla stát pravidelnou součástí našeho 
jídelníčku v průběhu celého roku. Zdravotně 
cenné složky a chuťové i vzhledové vlastnos-
ti zeleniny se velmi snadno znehodnotí. Jejich 
obsah výrazně ovlivňuje mnoho faktorů: kli-
matické i půdní podmínky prostředí, způsob 
pěstování (tepelný, světelný, vodní i výživný 
režim), ochrana proti chorobám a škůdcům 
a především sklizeň a uchování. Kromě dů-
ležitých výživových látek, které se vyskytu-
jí ve všech plodinách (cukry, bílkoviny, tuky, 
minerální látky), obsahuje zelenina i některé 
specifické látky, typické jen pro určitý rostlin-
ný druh či rod a propůjčující jí charakteris-
tickou chuť nebo látky s dietetickým či léči-
vým účinkem.

Hlavní součástí zeleniny je voda (75-95 %). 
V ní jsou rozpuštěny organické a anorganic-
ké látky ve fyziologicky přijatelné formě. Také 
balastní látky jsou v ní vhodně zředěné. Bíl-
kovin je v zelenině 0,5-5 %. Ve svém celku 
však jsou to bílkoviny neplnohodnotné, pro-
tože v nich většinou chybějí některé z tzv. ne-
postradatelných aminokyselin. Plnohodnot-
né bílkoviny má pouze sója. Kromě sóji je na 
bílkoviny nejbohatší hrášek, fazole, růžičko-
vá kapusta, kadeřávek, česnek a petržel. Ješ-
tě menší je v zelenině obsah tuků (pouze 0,1 
%). Tuky se však podílejí na vytváření chuti i 
vůně zeleniny tím, že jsou součástí některých 
aromatických složek.

Sacharidy (cukry, škroby, celulóza, lignin 
aj.) mají v zelenině největší energetický vý-

znam. Průměrný jejich obsah je 7 %. Jed-
noduché cukry (monosacharidy) glukóza a 
fruktóza jsou obsaženy téměř ve všech dru-
zích zeleniny. Oligosacharid sacharóza je jen 
v některých zeleninových druzích (nejvíce 
v melounech, tykvích, rajčatech aj.). Obsah 
cukrů značně závisí na podmínkách pěstová-
ní a na stupni zralosti sklizeného produktu.

Mezi složené cukry (polysacharidy) patří 
inulin, obsažený v některých druzích čeledi 
hvězdnicovitých (černý kořen, salsify, artyčo-
ky, kardy, topinambury). Je to látka podobná 
škrobu, vhodná především pro nemocné cuk-
rovkou. Nejrozšířenější polysacharid škrob je 
obsažen hlavně v semenech zrajících luskovin 
(hrách, fazole, boby) a v zásobních orgánech 
(Mízách brambor, šáchoru aj.).

Polysacharidy celulóza, hemicelulóza a lig-
nin tvoří tzv. hrubou vlákninu a jsou stravi-
telné jen do určitého množství nebo u mla-
dých rostlinných orgánů. Později jsou nestra-
vitelné, ale jako balastní látka příznivě půso-
bí na funkci zažívacího ústrojí, podporují pe-
ristaltiku střev. Hrubá vláknina v zelenině tak 
napravuje chyby v jídelníčku moderního člo-
věka a dodává zažívacímu traktu přirozenou 
zátěž, k níž je jeho organismus historicky při-
způsoben. Poslední vědecké výzkumy dokon-
ce prokazují její antikarcinogenní význam.

Další polysacharidy obsažené v zelenině 
jsou pektiny (0,5 %). Mají rovněž velký vý-
znam pro správné zažívání. Regulují trávicí 
proces, ovlivňují střevní mikroflóru a pravdě-
podobně snižují krevní tlak a obsah choleste-
rolu v krvi.

Nejdůležitější obsahové látky v zelenině 
jsou vitamíny. V tomto směru jsou některé 
zeleninové druhy ve výživě nezastupitelné. 
Bez vitamínů se lidský organismus neobejde 
a sám si je nedovede vyrobit. Nejvýznamněj-
ší z nich jsou vitamíny A a C. Vitamín A, kte-
rý má protiinfekční účinky a je důležitý pro 
funkci zraku, vývin a růst, je v rostlinách, a 
tedy i v zelenině, obsažen pouze ve formě pro-
vitamínů, především (3-betakarotenu. Teprve 
v lidském organismu vzniká z karotenů vita-
mín A. Nejvíce karotenů obsahuje mrkev, raj-
čata, růžičková kapusta, špenát a jiná listová 
zelenina. Vitamíny skupiny B jsou v zelenině 
zastoupeny takto: tiamin (B,), významný pro 
nervový systém, je obsažen hlavně v hrášku, 
cibuli, košťálovinách, mrkvi, rajčatech a špe-
nátu. Riboflavín (BZ), důležitý pro růst, ner-
vové a kožní buňky, je přítomen ve špenátu, v 
zelených luskovinách, květáku a salátu. Pyri-
doxin (B6), který chrání cévy před kornatě-
ním a přispívá k funkci jater a nervů, je obsa-
žen hlavně v salátu, bramborech, hrášku, ka-
pustě a rajčatech. Niacin (B, = PP), zabraňu-
jící pelagře a podporující činnost trávicího a 
nervového ústrojí, je nejbohatěji zastoupen v 
hrášku. Kyselinu listovou, důležitou pro tvor-
bu krve, nacházíme především ve špenátu, v 
salátově řepě, petrželi a tykvích.

Vitamín C, jehož hlavní součástí je kyseli-
na L-askorbová, je důležitý pro prevenci kur-
dějí a jiných avitaminóz C, zmírňuje účinky 
některých jedů a zneškodňuje cholesterol v 
krvi. V situacích, které vyčerpávají organis-
mus, potřeba vitamínu C vzrůstá. Ze zeleni-
ny je jeho nejbohatším zdrojem zelená papri-
ka, růžičková kapusta a nať ová a listová zele-
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nina, především její zelené, nevybělené části 
(petržel, pažitka, kopr, listy celeru, naťová ci-
bule). Vitamín C se však na vzduchu, v teple 
a na světle rozkládá. Naťovou zeleninu proto 
krájíme nožem z nerezavějící oceli a přidává-
me ji do téměř hotových pokrmů.

Vitamin E (tokoferol), důležitý pro činnost 
nervů, mozku a pro tvorbu krve, je nejvíce 
obsažen v salátu, špenátu, chřestu, v petrže-
lové nati a hrášku.

Vitamín K (fylochinon), potřebný pro nor-
mální srážlivost krve, je přítomen hlavně ve 
špenátu a v zelí.

Donedávna se za vitamín považoval i tzv. 
vitamín P. Je to vlastně směs flavonových de-
rivátů, glykosidů a dalších látek s nejúčinnější 
složkou rutinem. Spolu s vitamínem C půso-
bí tyto látky proti skorbutu a udržují normál-
ní propustnost cévních stěn. Vyskytují se pře-
devším v salátu, rajčatech a květáku.

Tzv. U-faktor, vytvářející se ve všech zele-
ninových druzích patřících do čeledi brukvo-
vitých, chrání před vředovým onemocněním 
žaludku a dvanácterníku. Zvláště bohatá je 
jím šťáva ze zelí.

Vitamíny se soustřed‘ují především v nej-
aktivnějších rostinných orgánech, tj. v listech, 
rašících pupenech, mladých oplodích a někdy 
i v transportních orgánech. Nejvíce vitamínu 
C mají listy a plody, méně řapíky a stonky.

Minerální látky, i když v malém množství, 
jsou pro lidský organismus nepostradatelné. 
Regulují fyziologické a biochemické funkce  
stavbu kostí, zubů, tvorbu enzymů a hormo-
nů. Zelenina je jejich nejdůležitějším zdrojem 
(0,4-2 %), a navíc se v ní vyskytují v lehce při-
jatelných sloučeninách. Svým obsahem zása-
dotvorných prvků (draslíku, sodíku, hořčíku 
a železa) pomáhá zelenina udržet acidoba-
zickou rovnováhu a regulovat kyselinotvor-
né složky obsažené v masité a moučné po-
travě. Významným alkalizujícím faktorem v 
naší stravě jsou např. špenát, mrkev, meloun, 
rajčata, ředkev, růžičková kapusta, kedlubny 
nebo artyčoky. Draslík, který tvoří polovinu 
všech minerálních látek obsažených v zeleni-
ně, působí kromě toho na správné vylučová-
ní vody z organismu. Vápník je důležitý pro 
tvorbu kostí, zubů a tkání a zelenina ho obsa-
huje 8 %. Hořčík a fosfor se účastní při stav-
bě kostí a tvorbě enzymů. Síra je důležitá pro 
činnost jater a při stavbě bílkovin. 

Zelenina zajišťuje člověku také část nut-
ných stopových prvků, především železa a 
mědi, důležitých pro krvetvorbu, dále manga-
nu, který urychluje oxidační pochody a ovliv-
ňuje normální činnost pohlavních žláz, jódu 
významného pro zdravou činnost štítné žlázy, 
zinku regulujícího látkovou výměnu aj. (kře-
mík, bór, bróm, hliník, lithium).

Chuť zeleniny je založena zejména na obsa-
hu cukrů, organických kyselin, hořčin a štip-
lavých látek. Např. kyselost rebarbory způso-
buje kyselina štavelová (2 %). V ostatních ze-
leninových druzích je kyselin pouze 0,1-0,5 
%, a to ve formě kyselých solí nebo neprcha-
vých organických kyselin - jablečné, citróno-
vé, vinné a mravenčí. Hořké látky (hořčiny) v 
zelenině ovlivňují sekreci šťáv v trávicím trak-
tu a tím podporují chuť k jídlu. Jsou obsaže-
ny např. v salátech, čekance, polníčku, endi-
vii, pampelišce. V paprice je podobnou látkou 
kapsaicin. Peprnou chuť ředkvičkám a křenu 
dodává hořčičná silice.

Aromatické látky jsou v zelenině obsaženy 
ve velmi různorodé a komplexní formě. Jejich 
absolutní obsah je sice nízký, ale značně pře-

vyšuje hranici smyslového vnímání. Přispíva-
jí ke zvýšení chuti k jídlu a tak podporují trá-
vení.

Léčivé účinky dodávají řadě zeleninových 
druhů fytoncidy, které mají silné antimikro-
biální účinky (např. hořčičná silice v hořči-
ci a křenu, alicin a gralicin v cibuli a česne-
ku, rafanin v ředkvi a ředkvičce, tomatin v 
rajčatech). Podobné látky byly objeveny i v 
kapustě, zelí, paprice aj. Význam fytoncidů 
spočívá mimo jiné v tom, že si na ně mik-
roby nezvykají. Další zeleninové druhy mají 
jiné specifické vlastnosti: petržel, pastinák, 
celer, mrkev, tykev a chřest jsou diuretikem; 
mrkev, cibule, česnek a křen působí proti zá-
cpě; rajčata snižují krevní tlak; česnek pod-
poruje vylučování žluči a působí proti kor-
natění tepen a vysokému tlaku. Česnek a ty-
kvové semeno mají protihlístový účinek. Sir-
né sloučeniny košfálovin působí protirevma-
ticky a mají podobné účinky jako hormon 
kortizon. Cytostatický účinek mají hořčiny 
okurek a salátů.

Zdravotní význam zeleniny v potravě 
tedy můžeme shrnout do těchto bodů:

- chutí a vůní podporuje zelenina vylučová-
ní žaludečních šťáv a žluči ;

- dodává organismu vitamíny a minerální 
látky;

- převahou zásadotvorných látek upravuje 
acidobazickou rovnováhu;

- dodává organismu vodu a podporuje její 
vylučování, takže snižuje krevní tlak;

- obsahem tzv. hrubé vlákniny podporu-
je střevní peristaltiku a snižuje vstřebávání 
škodlivin sliznicí střev;

- upravuje střevní mikroflóru; 212
- nízkou energetickou hodnotou při znač-

ném objemu potlačuje pocit hladu a působí 
proti obezitě;

- příznivě působí na činnost ledvin tím, že 
snižuje množství zbytků potravy, vylučované 
močí.

Ekologické nároky 
jednotlivých skupin zeleniny

Košťálová zelenina vyžaduje polohu s do-
statečnou vzdušnou i půdní vlhkostí. Je ná-
ročná na hnojení, protože odčerpává z půdy 
značné množství živin. Pěstuje se většinou z 
předpěstované sadby. Snáší přímé organické 
hnojení. Slabší mrazy ji nepoškozují. V kyse-
lých půdách trpí boulovitostí kořenů.

Kořenová zelenina není náročná na teplo. 
Pro vývoj pravidelných a kvalitních kořenů 
vyžaduje dostatečně hlubokou půdu s drob-
tovitou strukturou a vyrovnanou výživu. Měl-
ká a kamenitá půda vede k větvení a deformo-
vání kořenů. Nesnáší čerstvé hnojení chlév-
skou mrvou, které zhoršuje její zdravotní stav 
a skladovatelnost. Vyséváme ji vždy přímo na 
stanoviště.

Listová zelenina není náročná na teplo, a 
proto se dá pěstovat i v klimaticky méně pří-
znivých oblastech. Řádný vývoj listové hmoty 
ovšem vyžaduje humózní půdu, dostatek ži-
vin, zejména dusíku, a vláhy. Tím se také od-
daluje vybíhání rostlin do květu. Listová zele-
nina snáší i přímé organické hnojení. Výhod-
ně se rychlí ve všech typech skleníků, fólio-
vých tunelů a plastických krytů, a to i v zimě. 
Menší mrazy ji nepoškozují.

Lusková zelenina není náročná ani na půd-
ní podmínky, ani na hnojení. Dusík si opat-
řují rostliny samy ze vzduchu pomocí symbi-
otických hlukových baktérií na kořenech. Vy-
žaduje dostatek světla a pravidelné odstraňo-
vání plevelu. Hrášek a bob jsou méně citlivé 
na nízké teploty. Sóju a fazole mráz ničí a níz-
ké teploty zastavují jejich růst.

Všechny druhy plodové zeleniny jsou ná-
ročné na teplo. Mráz je ničí a trvalé teplo-
ty pod 10°C zpomalují nebo zastavují jejich 
růst. Vyžadují rovnoměrně vyhnojenou půdu 
a slunnou polohu. Pěstují se většinou z před-
pěstované sadby a vysazují se v květnu, když 
pomine nebezpečí mrazů. Snášejí přímé or-
ganické hnojení. Snadno se rychlí ve sklení-
cích nebo fóliových krytech.

Cibulová zelenina vyžaduje drobtovitou, 
nesléhavou půdu, vyrovnaně zásobenou ži-
vinami. Čerstvé organické hnojení, přebytek 
dusíku a vlhko před sklizní vedou u cibule, 
šalotky a česneku k tomu, že špatně zatahují a 
jejich cibule se hůře skladují. Cibuloviny sne-
sou i větší mrazy, takže v našich zimách dobře 
přezimují. Vysévají se pří¬mo nebo se před-
pěstovávají. Snadno se zaplevelují.

Vytrvalá zelenina zůstává většinou na místě 
několik let (3-10 i více). Během té doby ji mu-
síme přihnojovat a odplevelovat. Kořeninová 
zelenina není náročná na půdu ani na výži-
vu, ale vyžaduje slunnou polohu, aby získala 
aromatickou nať. Většinou se předpěstovává.

Námět na pohlazení na duši
Udělejte si výlet do arboreta Nový Dvůr 

( 12 km od Opavy ) asi v polovině května v 
době kdy kvetou pěnišníky (rododendrony ). 
V arboretu roste na 7 000 druhů rostlin, dře-
vin a bylin z východního a západního pobře-
ží a středozápadu severní Ameriky. Odměnou 
vám bude nádherný zážitek.

Český zahrádkářský svaz v Dolním Bene-
šově Vás zve na středu 12.května do kultur-
ního domu v Dolním Benešově na přednáš-
ku předního odborníka přítele pana Ericha 
Duxy.

Přednáška na téma pěstování ovocných a 
okrasných dřevin začíná v 16.30 hod.

Mgr. Jindřich Otzipka

Dne 26.února 2010 byla iniciována peti-
ce k úpravě územního plánu Dolního Bene-
šova a Zábřehu, vyzývající zastupitelstvo, 
radu a starostu města k aktivnímu přístu-
pu vedoucímu k zákazu realizace staveb pro 
separaci, likvidaci, skládkování a spalová-
ní všech odpadů včetně biologických a sta-
veb s těmito provozy souvisejícími.

Petice byla předána na Městský úřad v 
Dolním Benešově dne 22.3.2010 – v den 
jednání zastupitelstva.

Ráda bych na tomto místě poděkovala 
každému z více než  600 občanů, kteří byli 
ochotni vyjádřit společně svoji vůli – svůj 
nesouhlas s podobnými provozy omezují-
cími kvalitu života v našem městě. Děkuji v 
neposlední řadě i těm, jež umožnili umístě-
ní petičních archů ve svých provozovnách 
a pomohli  ve významné míře i  potřebným  
objasněním  celé problematiky. Děkuji.

Kristýna Suchánková

PODĚKOVÁNÍPODĚKOVÁNÍ



Kdo  se trošku zajímá o okolní přírodu Be-
nešova, zejména tu jižní, klade si asi otázku, 
jak jsou asi staré stromy na hrázích, které svou  
vznosnou výškou charakterizují celé údolí po-
dél řeky Opavy. Odpověď na tuto otázku nebu-
de asi jednoduchá, neboť nebyly nalezeny žád-
né písemnosti o vzniku středověkých staveb 
hrází pod Benešovem. 

Je tu však jisté časové porovnání . Máme po-
měrně podrobné informace z dostupné lite-
ratury o zakladatelích a o období vzniku jiho-
českých rybníků. Pro další dějinné porovnání 
připomínám, že zakladateli největších rybníků 
v jižních Čechách byli Rožmberkové v letech 
1570 – 1590.

Mým patriotickým názorem je, že rybníkář-
ství a s tím související stavby hrází na levém bře-
hu řeky Opavy pod Benešovem mají obdobný 
význam. 

Z písemných dokumentů víme jistě, že v roce 
1493 byl Benešov králem Vladislavem II. pový-
šen na město, byly mu dány privilegia a do zna-
ku města dal štiku s ploticí. Předpokládám, že 
to znamená, že ještě před tímto významným le-
topočtem už rybníky a tudíž i hráze existovaly. 
Důmyslnou stavbu hrází nebyl jen záměr tvořit 
rybníky, ale proti každoročnímu rozlévání vody 
z řeky Opavy tvořit umělé bariéry, tudíž hráze 
tvořící zábranu proti záplavám a z druhé stra-
ny hráze tvořit rybníky nebo také ochrana proti 
přílivu vody do obory, kde se chovala lovná zvěř. 
Časovým srovnáním, důmyslným a účelným 
využitím se vnucuje myšlenka,že naši předko-
vé předešli slavné jihočeské stavitele rybníků. Z 
přiloženého mapového podkladu s vyznačený-
mi hrázemi je patrné, že ve zmiňovaném údolí 
řeky Opavy byly tři rybníky, které jsou už ozna-
čeny v historické mapě z druhé poloviny 18. sto-
letí.

Nám známý rybník Nezmar byl po zrušení 
počátkem 20. století znovu obnoven s vybudo-
váním nové hráze pod Podubím až k bývalé pile 
v roce 1953. Rybník Kolovrat a rybník Dubí byly 
zrušeny na přelomu 19. a 20. století.

Mimo těchto zmiňovaných rybníků je sousta-
va tří rybníků za tratí pod Bohuslavickým návr-
ším.  Voda z této soustavy rybníků Bezedno, Ra-
kovec a Přehyně nebyla využívána jenom k cho-
vu ryb, ale také k hornímu pohonu mlýnského 
kola a dalšího zařízení mlýna, který stál vpra-
vo vedle silnice směrem ke Kozmicím (dnes za-
lesněné). Snad by měla také padnout zmínka o 
mlýně pod zámkem a k němu příslušející pile 
na vodní pohon. Mladší generace se bude prá-
vem dotazovat a kde je ta voda? Mlýnský náhon 
(strouha) protékající pod obytnou částí města  
Břehy, začíná u jezu na řece Opavě u Smolkova 
protéká  Zábřežským katastrem a dále protékala 
podubím, pod zámkem a voda v náhonu pohá-
něla zmiňovaný mlýn až do 60. let a pilu do 50. 
let. Dále mlýnský náhon protéká obytnou čás-
tí zvanou Les a vlévá se na III. hrázi do poto-
ka „Opusta“ a „Štěpánky“ a konečně zpátky do 
řeky Opavy. Zmiňovaný mlýnský náhon je rov-
něž umělý a důmyslně vymyšleným vodním to-
kem, který kromě toho, že poháněl mlýnské za-
řízení napájel i rybník Nezmar. Koryto strouhy 
procházející Podubím bylo využito pro kanali-
zační sběrač při stavbě čistící stanice odpadních 
vod v 70. letech minul. století.

Z písemných pramenů Zábřehu je známo, 
že počátkem 16. století se zábřežští stěžovali u 
vrchnosti, když jim benešovští zastavili nepo-
třebné množství vody k pohánění mlýna, že je-
jich pozemky a les jsou zaplavovány. Z toho ply-
ne, že v této době již mlýnský náhon existoval.

Zamyslíme – li se nad důmyslností tohoto 
historického komplexu vodních staveb, využi-
tí terénních nerovností s primitivními nástroji k 
budování, nezbývá nám než se sklonit před na-
šimi předky. Ve srovnání se současností, s urči-
tostí nepotřebovali stohy papírů k projektování 
a složitému projednávání. Vycházeli ze skuteč-
ného stavu a prosté úvahy :  máme tu vodu, tak 
se ji braňme a využijme k našemu prospěchu. 

Vrátím – li se na závěr ke hrázím, připomenu 
ještě, že v období II. světové války hráze slouži-
ly jako obranný val se zákopy, které jsou ještě po 
dnešní den znatelné.  

Hráze byly také opěvovány písněmi zdejšího  
rodáka  a kněze Cypriána Lelka „ Když jsem ne-
byl doma…“, „Ta něščastná  benešovská  hráza 
…“ a několika poetickými básněmi. 

Pro doplnění přikládám mapku s vyznače-
ním hrází, rybníků a obory. Pro představu a za-
myšlení vycházející z dílčích propočtů jednot-
livých hrází uvádím, že celková jejich délka je 
6.850 m a pro jejich tvorbu bylo zapotřebí cca 
63.000 m3 zeminy. Vysvětlení, jakých nástrojů a 
povozů při této středověké stavbě potřebovali s 
upřesňujícím období vzniku, nám asi zůstane i 
nadále nezodpovězenou otázkou.

Přestože nám tyto vodohospodářské díla 
slouží i v současnosti, jejich jednoduché udržo-
vání je pro nás velice složité a neprávem opo-
míjené.

Josef Zawadský

JAK JSOU ASI STARÉ?JAK JSOU ASI STARÉ?

Jaro na hráziJaro na hrázi

Podzim na hráziPodzim na hrázi

Zima na hráziZima na hrázi

Léto na hráziLéto na hrázi



SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA
 Malé vítáme a rodičům

blahopřejeme

Jiří Duda, Dolní Benešov
Aneta Dryksiaková, Dolní Benešov
Jana Vnentřáková, Dolní Benešov  

Jubilantům přejeme hodně 

zdraví a spokojenosti

70 let 
Alois Buhla, Dolní Benešov

75 let 
Marie Sommerová, Dolní Benešov

Novomanželům 

blahopřejme

Zdeněk Staněk   a  Táňa Tomaková
Dolní Benešov        Dolní Benešov

Budeme na Vás 

vzpomínat …

Anna Návratová, Dolní Benešov
Reinhold Sniehotta, Zábřeh  
Josef  Hluchník, Dolní Benešov
Josefa Koslová, Dolní Benešov 
Josef  Hoferek, Dolní Benešov
Dorota Kravčíková, Zábřeh
Cecilie Janečková, Dolní Benešov 

Tyto události zveřejňujeme pouze se 
souhlasem:
 *   snoubenců při uzavření manželství
 *   rodičů při narození dítěte
 *   jubilantů nebo rodinných příslušníků 

při významném jubileu (70, 75, 80, 85, 90 
a více)

 *   pozůstalých při úmrtí

Uzávěrka dalšího čísla zpravodaje je k 
10.06.2010.

Bližší informace na MěÚ Dolní Bene-
šov – matrika – tel.: 553 651 285, kl. 18    

matrikářka

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Vážení rodiče,
také vítání občánků do svazku města je dlouholetým 

zvykem.

Vzhledem k platnosti zákona č. 101/2000 Sb., o ochra-
ně osobních údajů a o změně některých zákonů, ve zně-
ní pozdějších předpisů a zákona č. 133/2000 Sb., o evi-
denci obyvatel a rodných číslech a o změně některých 
zákonů (zákon o evidenci obyvatel), není možné vyu-
žívat údaje z evidence obyvatel pro jiné účely, než sta-
noví zákon. Z tohoto důvodu se na Vás obracíme tou-
to cestou.

Slavnostní vítání občánků se nyní připravuje pro děti 
narozené od 1.10.2009 a týká se dětí, které mají trva-
lý pobyt na území města Dolní Benešov a části Zábřeh.

Máte-li zájem se zúčastnit se svým dítětem slav-
nostního obřadu vítání občánků, dostavte se do 
07.06.2010 maminky osobně na matriku k p.Janě Spru-
chové (tel. 553 651 285, kl. 18) nebo k p.Ireně Moricové 
(553 651 285, kl. 26) v pondělí a středu od 8.00-12.00, 
13.00 – 17.00 hodin,  v úterý, čtvrtek a pátek od 8.00 – 
12.00 hodin a od 13.00 – 14.30 hodin a doložte k ověře-
ní těchto skutečností:

• originál rodného listu dítěte
• platný občanský průkaz

Pokud matka dítěte nemá (dítě ano) trvalý pobyt v na-
šem městě, dostaví se na městský úřad osobně otec dí-
těte.

Slavnostní přivítání občánků se uskuteční v neděli 
20. června 2010 v 15.00 hodin v obřadní síni Městské-
ho úřadu v Dolním Benešově.

matrikářka  

BLAHOPŘÁNÍ JUBILANTŮM 

Vážení spoluobčané,
popřát jubilantům je zvykem v našem městě již 

řadu let. 

Vzhledem k platnosti zákona č. 101/2000 Sb., o 
ochraně osobních údajů a o změně některých záko-
nů, ve znění pozdějších předpisů a zákona č. 133/2000 
Sb., o evidenci obyvatel a rodných číslech a o změně 
některých zákonů (zákon o evidenci obyvatel), není 
možné využívat údaje z evidence obyvatel pro jiné 
účely než stanoví zákon. Z tohoto důvodu se na Vás 
obracíme touto cestou.

Přejete-li si, aby od 01.07.2010 zástupci města, úřa-
du nebo členové komise pro školství, kulturu a soci-
ální záležitosti při MěÚ Dolní Benešov osobně pobla-
hopřáli k významnému jubileu (80, 85, 90- ti a více) 
nebo k výročí svatby (zlatá svatba, diamantová svat-
ba…) Vám nebo příbuzným, dostavte se prosím k vy-
plnění formuláře na Městský úřad v Dolním Benešo-
vě, odbor vnitřních a sociálních věcí k p. Ireně Mo-
ricové (tel.:553 651 285 kl. 26) nebo na matriku k p. 
Janě Spruchové (tel.:553 651 285 kl.18).  U starších 
občanů, kteří se nebudou moci sami dostavit na měst-
ský úřad, mohou vyzvednout formulář jejich rodin-
ní příslušníci nebo přátelé. Stejné podmínky už také 
platí při zveřejnění životních událostí v dolnobene-
šovském zpravodaji (narození, uzavření manželství a 
úmrtí).

Již nyní můžete nahlásit data výročí jubilantů od 
01.07.2010 do 31.12. 2010.

Děkujeme všem za pochopení a věřte, že k tomu-
to kroku přistupujeme pouze z důvodu nutnosti do-
držování zákonů.

matrikářka

PROSÍME  NEPŘEHLÉDNĚTE  !!!



O KLOKÁNKU:  
Klokánek je projekt Fondu ohrožených 

dětí, jehož cílem je nabídnout dětem namís-
to ústavní výchovy přechodnou rodinnou 
péči na dobu, dokud se nemohou vrátit zpět 
do své rodiny, nebo dokud pro ně není nale-
zena trvalá náhradní rodinná péče (osvoje-
ní, pěstounská péče, svěření do výchovy tře-
tí osoby). Společným cílem je šťastné dítě v 
kruhu svých blízkých.  

Klokánek Dolní Benešov je jediným zaří-
zením tohoto typu v Moravskoslezském kraji. 
Přicházejí k nám děti týrané, zneužívané, za-
nedbávané anebo opuštěné.  

Naše zařízení stojí celkově na čtyřech pi-
lířích. První pilíř naplňuje záměr prosté-
ho azylu, kdy dětem poskytujeme ubytová-
ní, stravu,…. Nabízíme jim místo, kde mohou 
být, po dobu nepříznivé situace v rodině. 

Druhým pilířem Klokánku je způsob 
péče o děti. Klokánek Dolní Benešov tvoří v 
současné době sedm plnohodnotných bytů. V 
každém bytě se starají o 4 děti dvě tety, kte-
ré se střídají v týdenních intervalech. Tento 
přístup kopíruje běžný rodinný režim, pomá-
há dětem vyrovnat se s traumaty, které zaži-
ly. Děti s tetou společně tráví svůj volný čas, 
chodí nakupovat, pomáhají jí s vařením, uklí-
zením, teta se s dětmi učí atd. K týmu zajišťu-

jícímu péči o děti patří v Klokánku již zmiňo-
vané tety, dále tři sociální pracovníci, dětský 
lékař, logoped a externě také spolupracujeme 
s psychologem. 

Třetím pilířem je socioterapeutická péče, 
kdy je o dítě postaráno rodinnou péčí. Zá-
roveň je vytvořen meziprostor, ve kterém 
sociální pracovníci Klokánku, orgán sociál-
ně právní ochrany dítěte, sociální asisten-
ti poboček FOD, soudy, lékaři, psychologo-
vé, policie a další, řeší jeho sociálně práv-
ní situaci. Smyslem tohoto přístupu je vyu-
žívat všech dostupných metod sociální prá-
ce k tomu, aby se dítě mohlo vrátit zpět do 
vhodnějších poměrů v původní biologické 
rodině. Prioritou je aktivizace rodičů, po-
chopení a přijetí problému, nabídnutí po-
moci řešení. 

Čtvrtý pilíř v Klokánku spočívá v násled-
né péči. Pokud se dítě nemůže vrátit zpět ke 
své biologické rodině, může přejít do náhrad-
ní rodiny, aniž by muselo procházet jiným po-
bytovým zařízením.   

Naším cílem je poskytnout dětem, kte-
ré nemohou zůstat ve své rodině, neodklad-
nou i následnou náhradní rodinnou péči do 
doby, než se mohou vrátit zpět domů. Jestliže 
rodina dítěte není schopná se o něj dále sta-
rat, snažíme se o to, aby děti byly svěřeny do 
náhradní rodiny, formou pěstounské péče či 
adopce. To nastává v případech, kdy rodina o 
dítě neprojevuje zájem, nebo nám sama řek-
ne, že chce, aby dítě bylo umístěné do náhrad-
ní rodiny, protože se o něj nedokáže a nechce 
starat či k nám přijde dítě týrané, zanedbáva-
né, zneužívané. V případě pěstounské péče je 
dítě často v náhradních rodinách umístěno se 
spoluúčastí svého biologického rodiče, tzv. že 
rodič může do náhradní rodiny docházet na 
návštěvy za dítětem, brát ho na výlety atd. 

Snažíme se zajistit dětem v krizové situaci 
takové životní podmínky co nejbližší přiroze-
né rodinnému prostředí.  

Posláním Klokánku Dolní Benešov je usi-
lovat o sociální začlenění a pozitivní změnu 
v životním způsobu dětí a mládeže v Morav-
skoslezském regionu, které se ocitly v nepří-
znivé sociální situaci  jsou týrané, zanedbá-
vané, zneužívané. Poskytovat jim podporu a 
odbornou pomoc, pomáhat řešit jejich pro-
blémy a předcházet tak jejich sociálnímu vy-
loučení. Nabízíme také pomoc rodičům těch-
to dětí.

Cílovou skupinou Klokánku jsou děti a 
sourozenci od 0 (vč. dětí dosud nenaroze-
ných) do 18ti let, popřípadě do 26ti let, jestli-
že jsou stále nezaopatřenými dětmi.  

Klokánek neposkytuje své služby: 
 · osobám uvedených mimo cílovou skupi-

nu, 
· dětem, které potřebují trvalý lékařský do-

hled (děti s tělesným, duševním, psychickým 
postižením, nebo dětem s kombinovanými 
vadami, které vyžadují stálou zdravotní péči), 

· z provozních důvodů.   

Zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc Klokánek, 
Osada míru 313, Dolní Benešov, 747 22

 tel: 553 652 162, 724 667 6023, 724 667 734, 
krizový mobil: 731 822 514, email: klokanek.db@fod.cz 

zřizovatel: Fond ohrožených dětí, Na Poříčí 6, 110 00   Praha 1  

„Klokánek je láskyplným  
přístavem dětí v tísni a majákem  

pro rodiče, kteří sešli z cesty.  
Naším společným cílem 

 je šťastné dítě v kruhu svých blízkých.“



Kdo se může o službu v Klokánku zají-
mat? 

O SLUŽBU SE MŮŽE ZAJÍMAT KDO-
KOLI – přímo dítě, které má problémy, zá-
konný zástupce dítěte, orgán sociálně práv-
ní ochrany dětí, třetí osoba (policie, babič-
ka, apod.) a soud.  

Nabídka našich služeb probíhá při prv-
ním kontaktu se zájemcem o službu. Naše 
služby obsahují: 

· nácvik dovedností pro zvládání péče o 
vlastní osobu, soběstačnosti a dalších činnos-
tí vedoucích k sociálnímu začleňování: 

· zprostředkování kontaktu se společen-
ským prostředím: 

· výchovné, vzdělávací a aktivizační činnos-
ti: 

· pomoc při uplatňování práv, oprávněných 

zájmů a při obstarávání osobních záležitostí: 
· poskytnutí ubytování, jdeli o pobytovou 

formu služby v centrech sociálně rehabilitač-
ních služeb: 

· poskytnutí stravy, jdeli o pobytovou for-
mu služby v centrech sociálně rehabilitačních 
služeb: 

· pomoc při osobní hygieně nebo poskytnu-
tí podmínek pro osobní hygienu, jdeli o poby-
tovou formu:  

Naše služba je poskytována celoročně a ne-
přetržitě.  

Zařízení Klokánek může odmítnout po-
skytnout své služby z důvodů: 

· naplněné kapacity zařízení,  
· že zájemce nepatří do cílové skupiny, 
· potřebnosti stálého zdravotního dohledu 

nad dítětem.

Je možné nás navštívit po domluvě s pracovníky Klokánku na tel. číslech 724 667 605, 
724 667 603, 724 667 734. NA NÁVŠTĚVU SE TĚŠÍ PRACOVNÍCI A DĚTI Z KLOKÁNKU. 

Kontakty: Adresa: Osada Míru 313, Dolní Benešov, 747 22, Tel: 553 652 162, 724 667 605, 
724 667 603, 724 667 724, Internet: www.klokanky.cz/db  

A kde, že se to nacházíme? Najdete nás u fotbalového hřiště v Dolním Benešově. 

A TAKHLE TO U NÁS VYPADÁ:   
Naše herna, kde děti tráví svůj volný čas, když 

venku nepřeje počasí. Děti se v ní také učí ma-
nuální zručnosti – malují, vykreslují, modelují 
apod. Herna se skládá z několika částí: odpočin-
kové neboli relaxační, … Hernu máme otevře-
nou od 3.3.2007, díky příspěvků od sponzorů.  

 Naše zařízení společně se zahradou, kde v 
létě také bývá bazén pro malé i větší děti a tram-
polína. V areálu zahrady máme různé prolézač-
ky, skluzavky a houpačky, které mohou rovněž 
využívat místní děti v doprovodu dospělé osoby. 
Mezi bránou a vchodem je místo pro děti a je-
jich jízdu ať už na bruslích či kole, na míčové hry 
a také místo určené pro parkování aut.    

Jeden z pokojů přímo v bytě. Obývací po-
koj, slouží zároveň jako pokoj tety. 

Děti se u nás nenudí. Připravujeme 
pro ně různé akce jako např. maškarní 

ples, břišní tance a pod., také výlety do 
přírody a za zábavou.

Takhle se baví-Takhle se baví-
me, když máme me, když máme 
zábavní den v naší zábavní den v naší 
herně. Tentokrát herně. Tentokrát 
to bylo řádění na to bylo řádění na 
g ymnast ických g ymnast ických 
míčích.míčích.

 Společně chodíme i do bazénu. Já osobně 
mám plavání moc ráda!

   Na výletě v Ostravě na černé louce. To 
jsme ale krásná parta!

Tady jsme byli v DinoParku! Trošku jsem 
se i báli….  

Náš maškarní bál v Klokánku.Vypracovala: Lenka PavlíkováVypracovala: Lenka Pavlíková



ZPRÁVY ZE ŠKOLY

Projekt „POZNÁVÁME SVÉ SOUSEDY“
Projekt je financován v rámci Operačního programu přeshraniční 

spolupráce Česká republika- Polská republika 2007-2013, Fond mik-
roprojektů v Euroregionu Silesia

V měsíci březnu a dubnu jsme se usilovně připravovali na Sportovní 
den pro děti naší školy a děti ze školy v partnerských Krzyzanowicích. 
Sportovní den se konal v pátek 23.4. 2010 (po uzávěrce tohoto čísla)  a 
proto Vám informace z této akce přineseme v dalším čísle zpravodaje.

K velké změně došlo v přípravách Dětského dne. Polští partneři nás 
poprosili, zda lze změnit původně plánovaný termín 6.6. 2010 na jiný, 
neboť se v Polsku tento den koná Dětský den v rámci celé Gminy (okre-
su). Proto bychom rádi oznámili všem občanům, že se Dětský den bude 
konat v pátek 11.6. 2010 od 13. hodin v areálu Hlavní školy na Nádražní 
ulici. Celá akce bude samozřejmě trvat do večerních hodin a proto zve-
me nejen děti, ale i rodiče na tuto slavnost. Akce bude pojata jako „Hry 
bez hranic“ a všechny děti se mohou těšit na velmi zábavné soutěže. Při-
praveno bude samozřejmě i bohaté občerstvení a další program.

Mgr. Leon Hahn, Koordinátor projektu

Jak rybník Nezmar mění kabát
(líčení)
Dolnobenešovský rybník Nezmar je jedna z nejkrásnějších a nej-

větších dominant Dolního Benešova, a proto jsem se rozhodl, že tento 
velkolepý úkaz přenesu na papír…

Jaro - rybník a příroda kolem něj se probouzí ze zimního spánku a 
ryby začínají skákat z vody, jakoby byly osvobozené od té ledové mří-
že, která je dělila od krásy a nádechu čerstvé přírody. Když jdu oko-
lo a nadechuji se, cítím, jakoby se stromy a příroda nadechovala zá-
roveň se mnou. Je to jeden veliký a hluboký nádech za druhým, kte-
rý stojí určitě za to!

Léto - vše začíná dávat smysl a vše dostává tu správnou barvu, pes-
trost a kontrast.  V Nezmaru se hlavně probouzí ta vodní královna, 
kvůli které se okolo shromažďuje tolik lidí. Obdiv nikdo neskrývá. A 
když se tak tím Nezmarem kocháte, zjistíte, že na hladině je odraz prá-
vě té majestátní dolnobenešovské kostelní věže. Samozřejmě slunce 
neskrývá svou sílu a zajišťuje, aby se Nezmar leskl a byl vidět na ob-
rovskou dálku. 

Podzim - venku se ochlazuje. Listí chytá barvy podzimu čím dál 
tím víc a hladina ztrácí svůj lesk. Vítr nezná hranice a rozráží  hladi-
nu vody. Každoroční výlov rybníka je něčím zajímavý, ale smutné na 
tom je, že život v něm s jistotou odchází. Říká se, že když něco kon-
čí, něco nového začíná. Příští léto zde může být přece ještě barevněj-
ší život…Viďte?

Zima – když odbije znovu čas zimního spánku, příroda utichne a 
pomalu usíná. Při této události je možné spatřit oslňující západ slunce, 
který nejde zaměnit. V této chvíli je dokonce, obrazně řečeno, trestné 
šeptat nebo dokonce mluvit, protože vaše každé slovo je slyšet na míli 
daleko. A víte, proč se stmívá v zimě tak brzy? Příroda potřebuje spát, 
musí načerpat nové síly. 

A právě proto musíte tuto dominantu Dolního Benešova vidět v 
každém ročním období. Nezapomeňte, že rybník Nezmar, kostelní 
věž, stromy a život v přírodě vždy byly, jsou a budou…

Lukáš Pavlenka, 8.A, ZŠ Dolní Benešov

Dovolujeme si vám předložit některé ukázky velmi zdařilých prací 
žáků naší školy (vyšší stupeň).

Podivuhodný příběh Patrika Pecky

Podivná povídka
Princ Patrician pokukoval po portrétu princezny Penelopy. Pocí-

til podivný pocit. Princezna pěkná po pomněnkách, petúniích, pam-
peliškách poblouznila prince. Princ pookřál. Pozval princeznu prožít 
ples. Princezna pohrdla pozváním.

Princ prožíval peklo! Plakal pod pomníkem pradědy Pepy. Princez-
nu postihlo prokletí. Přičarovalo Penelopě parohy. Princezna plakala 
přes poledne, půlnoc, prostě pořád, pořád, pořád!

Princezna povolila, přijala pozvání prince. Po přijetí Penelopy princ 
polekaný princezninými parohy, předal princezně petrklíč, pěstovaný 
pro potěšení a princ prominul princezně pohrdání. Princovo políbe-
ní přerušilo prokletí.

Po pár pátcích provdaný pár převzal pevnost po pradědovi. Penelo-
pa porodila překrásnou princezničku Patricii.

Lenka Vavřínková, 9. B

Prapodivný prapříběh    

Patnáctiletý Patrik Pecka po-
zval pár přátel prý na perfektní  
párty. Poslouchali písničky, pili, 
pojídali popcorn. Později přišel 
podnapilý přítel Pepča, postrach 
polepšovny a překupník perviti-
nu.

Přesvědčil přátelé k píchnu-
tí pervitinu pro pozdvižení pri-
ma pocitů. Přitom je pozorovali 
příbuzní a přivolali policii. Přije-
li policisté. Po průtazích postřeli-

li Pepču plynovou pistolí, přesto 
prchal před policejním povozem.

Partu přátel postihla podmín-
ka, protože příliš popíjeli a poži-
li pervitin. Pepču po pronásledo-
vání polapili a poslali přímo do 
Pankráce.

Patrik Pecka po postihu přislí-
bil polepšení. 

Jakub Šimeček, Petr Beran, 
Daniel Zbořil, David Lorenz 

a Tomáš Sajko, 9. B

Před pradávnem porodila pra-
žena v pralese pískle. Pískle po-
vyrostlo v pračlověka. Procháze-
lo pevninami, pouštěmi, prale-
sy, plavilo se po povodí Praama-
zonky.

Pěkný podvečer přerušil ptero-
daktyl. Popadá pračlověka za pá-
sek, přenáší přes prahory, prao-
ceány a praměsta na pustou pláň. 
Podrápaný a poděšený pračlověk 
padl prahlý k půdě. Pomodlil se k 
pánu a přenocoval.                                    

Probudil se a povstal. Pohlédl 
přes pláň a popošel  pátrat po po-
travě. Prohledával pole, pastviny, 

polapil pstruha v potoce. Pojed-
nou se podíval přes potok.

U potoka postávala překrásná 
pravěká panna. Prala prádlo. Pra-
člověk pocítil podivný pocit. Po-
zdravil pannu a představil se. Pár 
prožíval příjemné poblouznění.  
Přišel podvečer. Panna plna pří-
jemných pocitů se pračlověko-
vi  poddala. Polaskali se a počali 
potomka. Ale to už je jiný příběh.     

Lucie Harasimová, Viktorie 
Kosková, Zuzana Rejová, 

Tereza Kostřebová, Kristýna 
Hartošová, Veronika Křižáko-

vá, 9. A

Výtvarný kroužek při KD
 - práce na téma Olympijské Hry



Vážení spoluobčané,
je naší milou povinností Vás informovat o 

stavu futsalového klubu „FC Dravci Dolní Be-
nešov“. V květnu tohoto roku to bude pět let od 
prvních krůčku našeho sportu v městě. Během 
této doby náš tým zažil krásné pocity vítězství, 
ale i hořkost porážek. Podle řčení „ Každá pro-
hra je k něčemu dobrá“ jsme pokračovali v dal-
ší činnosti. 

Po dvou sezonách v ostravském přeboru 
Dravci postoupili do čtvrté nejvyšší soutěže v 
ČR. V této soutěži hrají velice kvalitní týmy, kte-
ré zde již působí několik let. Snažili jsme se při-
pravit co nejlépe, jelikož herní pojetí v této sou-
těži je již na vysoké úrovni. Bylo to znát v kaž-
dém utkání.

V říjnu loňského roku začal kolotoč zápasu. 
Pro neznalé, hraje se turnajovým hracím reži-
mem, kde mezi sebou v jedné rozlosované sku-
pině nastupují čtyři celky. Během jednoho hra-
cího dne se hrají tři utkání. Celkem se soutěže 
účastní šestnáct týmu. Celkově každý tým hraje 
30 utkaní stylem doma – venku.

V prvním kole jsme nastoupili v Ostra-
vě proti zkušenějším týmům. R.T. Hukvaldy, 
Roub Vítkovice a Toro Ostrava. V úvodu naši 
hráči překvapili soupeře dobrou hrou a po zá-
sluze získali šest bodů. V posledním utkání 
jsme hrubě podcenili nejslabšího soupeře. Utr-
pěli jsme těžkou porážku,  která nás posadila 
tvrdě na zem.

Druhý turnaj se konal za účastí týmů Rapid 
Frýdek-Místek, Sakrovec Stará Ves a Fugy Kr-
nov v městě Brušperk.  V těchto zápasech jsme 
dostávali lekci od zkušenějších celků ve využí-
vání brankových příležitostí. Podle fráze „ Ne-
dáš, dva dostaneš“ jsme utrpěli dvě porážky. Po 
zemětřesení v kabině došlo k několika změnám 
v sestavě. Nastupovalo se v nervózním tempu. 
Po nepříznivém začátku, kdy Dravci prohráva-
li dva nula, se projevila silná vůle týmu bojovat 
do konce s nasazením.  Zápas jsme dotáhli do 
remízového stavu  sekundu před hvizdem roz-
hodčího.  Tento bod byl v koncovém zúčtová-
ní velice cenný. 

Třetí dějství se odehrávalo v Ostravě s týmy 
Globtec Ostrava, Dreadlock Nový Jičín, Tequila 
Ostrava. V úvodu jsme zaspali. Než jsme začali 
hrát, byl stav nepříznivý. Na světelné tabuli sví-
tilo skoré 3:0 pro soupeře. Kluci to přece jen ne-
vzdali a tento stav dokázali vyrovnat, ba nako-
nec soupeř byl rád, že získal aspoň bod.  V po-
sledním zápase se opět podcenil soupeř, který 
nás deklasoval.

Ve čtvrtém kole hraném v Příboře nám 
byly naservírované týmy Twins Nový Jičín, 
VZS Ostrava a Slavia Ostrava. V prvním utká-
ní jsme neudrželi vedení a brankou inkasova-
nou v posledních vteřinách uhráli pouze remí-
zu. Následující duel měl jednoznačný průběh, 
soupeř byl nad naše síly. Do posledního boje 
nám přišel na ránu loňský vítěz. Po brankové 
přestřelce jsme udrželi vedení a soupeře posla-
li domů bez bodu. 

V pátém hracím turnaji v Ostravě jsme po-
tkali soupeře Shooters Bolatice, Top Dogs Nový 
Jičín a Čepo Pustkovec. V derby s týmem z Bo-
latic nám výhra proklouzla mezi prsty. V dal-
ším zápase po zaváhání v první půli, jsme ztrati-
li další body. Pro zpravení naší chutě, se Dravci 
vyhecovali a po velice zdařeném taktickém boji 
si domů odvezli aspoň tři body.

Po první polovině soutěže se Dravci umísti-
li na 10.místě průběžného pořadí ze ziskem 18 
bodů. Kdybychom zbytečně neztráceli body v 
uplynulých zápasech, byli bychom na tom ješ-
tě lépe.

Po novém roce jsme navštívili krásnou halu v 
Brušperku, kde nás čekali týmy z prvního kola. 
Do druhé poloviny soutěže jsme vstoupili s po-
rážkou, kterou nám oplatil tým z Hukvald. Ve 
zbylých dvou utkáních jsme získali šest bodů po 
velice vydařeném výkonu.

V následujícím již sedmém kole hraném v Bí-
lovci nás čekaly týmy ze středu tabulky. Opět 
nám nevyšel úvodní duel, jak již bylo zvykem z 
předchozích kol. Po budíčku z minulého utkání 
nastoupili Dravci jako vyměnění a po dvou vý-
hrách dovezli domů šest bodů.

Do konce sezóny zbývaly tři kola. V těch-
to velmi důležitých bojích byl každý bod zlatý.  
Ale opět v úvodu osmého kola jsme byli zasko-
čení hrou soupeře. Než se naše hra ustálila při-
šel hvizd sudího, který pro nás znamenal poráž-
ku.  Po odehrání zbývajících zápasů jsme dovez-
li z Příboru cenných šest bodů. 

V předposledním hracím turnaji v Ostra-
vě se rozhodovalo o postupujících a sestupují-
cích. Tyto boje přinesly krušné chvilky pro náš 
tým. Velkou ránou byla prohra s aspirantem na 
sestup. V tuto chvíli jsme měli přezdívku Ro-
bin Hood -  bohatým bereme, chudým dáváme. 
Další dění bylo ovlivněno rozhodováním su-
dích, kteří si spletli mariáš s futsalem. Odjíždě-
li jsme s osmi žlutými, dvěmi červenými karta-
mi a bez bodu.

V konci sezóny si na nás brousily zuby po-
slední tři týmy. Opět se opakovala situace z celé 

sezóny. Nepodařený začátek a obrat ve dvou po-
sledních utkáních. Po vydřených šesti bodech 
jsme se umístili mimo sestupové příčky.

V druhé polovině sezóny jsme se se ziskem 24 
bodů a s 18 body s první půle (celkově 42) umís-
tili na krásném 9.místě, se kterým jsme spoko-
jeni. Věříme, že při zlepšení tréninkových jed-
notek se naše herní stránka posune o kus dále a 
mohli bychom usilovat o lepší umístění v příš-
tím ročníku čtvrté nejvyšší futsalové soutěže.

V létě roku 2009 jsme se zúčastnili také let-
ních turnajů v malé kopané. Turnaje jsou pro 
nás příležitosti si osvědčit trénovanou taktiku a 
dopilovat mezery.

Štěpánkovice – 3.místo ( z 20 týmů)
Větřkovice – 2.místo ( z 16 týmů), meziná-

rodní turnaj s dlouholetou historií, pro nás vždy 
velice zdařilý.

Velytrendův pohár v Ostravě – 2.místo ( z 38. 
týmů), s mezinárodní účasti týmů ze Slovenska 
a Polska. Jedinou porážku jsme utrpěli ve finá-
le, které bylo zkráceno na pokutové kopy kvůli 
nepřízni počasí.

Další naší aktivitou byl již druhý ročník Dol-
nobenešovského poháru v malé kopané kona-
ného pod záštitou města Dolní Benešov. Zú-
častnilo se dvanáct týmů nejen z blízkého okolí, 
ale i týmy z Ostravy a z Frenštátu pod Radhoš-
těm. Náš turnaj byl velice kladně hodnocen, ne-
jen u našich sportovních přátel, po stránce orga-
nizační i po stránce sportovní. Důkazem tomu 
je příslib účasti do dalších ročníků. 

Poděkování patří městu Dolní Benešov, sta-
rostovi Martinu Štefkovi, za finanční příspěvek 
na tento turnaj, FC MSA Dolní Benešov p. Pav-
lovi Maierovi  za propůjčení prostor. Doufáme, 
že tato naše spolupráce bude dobrá i v budouc-
nu a pomůže ještě k lepšímu zviditelnění našeho 
malebného městečka v dalekém okolí. Dále pak 
firmě Gastro p. Jiřímu Radošovskému za stálou 
podporu našeho týmu FC Dravci Dolní Bene-
šov. Nesmíme zapomenout na p. Vlastimila Pr-
chalu za celodenní moderování této akce a i dal-
ším organizátorům.

A vzhledem k nové nastávající futsalové se-
zóně se otevírá i pro Vás co máte rádi sport a 
hlavně fotbal možnost nám finančně pomoci i 
v tomto pro všechny těžkém období.  Za kaž-
dou finanční pomoc  budeme velice rádi a udr-
ží náš futsalový team ve světle našich dosavad-
ních úspěchů.

Pokud budete mít zájem, více informací Vám 
poskytneme na tel. 739 448 330

 Jiří Hymon

Tadeáš Kriebel, člen ŠK TJ MSA Dolní Be-
nešov vybojoval titul Mistra ČR v šachu do 
16 let a letenku na světový šampionát mláde-
že v šachu.

V březnu se uskutečnilo v hotelu „Dlouhé 
Stráně“ v Koutech nad Desnou týdenní Mis-
trovství mládeže v šachu. Hrálo se v pěti chla-
peckých a dívčích kategoriích do kterých se 
kvalifikovali nejlepší mladí šachisté z celé Čes-
ké republiky. Turnaje se hrály švýcarským sys-
témem na 9.kol. Dolní Benešov měl své želíz-
ko v turnaji do 16 let, kde ze 24 startujících byl  
nejvýše nasazený Tadeáš Kriebel – úřadují-
cí Mistr Evropské unie do 14 let a člen ŠK TJ 
MSA.

Boje za šachovnicemi byly velice dramatické 
a bylo je možné sledovat i na internetu. Tade-
áš se držel od začátku v čele turnaje. V šestém 

kole poprvé prohrál a boj o čelo se zdramatizo-
val. Závěr turnaje i díky silnému realizačnímu 
týmu zvládl výborně a remízou v posledním 
kole si zajistil se 7 body titul mistra ČR do 16 
let a účast na říjnovém Mistrovství světa mlá-
deže v řeckém letovisku Chalkidiky. Z rukou 
pořadatelů ze Žďáru nad Sázavou pak převzal 
mistrovský pohár, diplom, věcnou cenu a zla-
tou medaili. Tadeáš tímto vítězstvím potvrdil 
své vedoucí postavení na republikovém mlá-
dežnickém žebříčku a také skutečnost, že patří 
mezi největší šachové talenty v naší zemi. Teď 
bude jen záležet, do jaké míry bude tento talent 
podporován a jak se bude v budoucnu rozvíjet. 
Kompletní výsledky, komentáře a fotografie z 
tohoto mistrovství najdete na stránkách dol-
nobenešovského šachového klubu : http://sa-
chy-msa.dolnibenesov.net/

DOLNOBENEŠOVSKÝ ŠACHISTA SE STAL MISTREM ČR

Tadeáš Kriebel - Mistr ČR a EU s předsedou 
ŠK R.Vavřínkem

Futsal slaví pět let své existence v Dolním Benešově



Fotbalový klub FC MSA Dolní Benešov pa-
tří určitě mezi nejvýznamnější spolky našeho 
města. Svým členům, občanům města a pře-
devším mládeži dává širokou škálu možnos-
tí sportovního vyžití svého volného času. Klub 
žije sportovním i mimo sportovním životem.  
Dne 5.3.2010 se uskutečnila volební „Valná 
hromada“, na které byly zvoleny nové orgány 
klubu pro období let 2010 – 2012.  Výkonný 
výbor bude v tomto období pracovat ve slože-
ní: předseda - Petr Machovský, místopředse-
da - Ing. Pavel Maier, členové výboru - Mar-
tin Komárek, Pavel Stříbný, Lubomír Tchuř. 
Nově byla zvolena i Revizní komise ve slože-
ní: předseda - Aleš Očko, členové - Jiří Knopp 
a Pavel Sobek. Všem odstupujícím členům dě-
kujeme za vykonanou práci a těm nově zvole-
ným funkcionářům  přejeme mnoho úspěchů 
v jejich práci pro náš fotbalový klub FC MSA 
Dolní Benešov!

Nově zvolený výbor byl na své první schů-
zi informován předsedou s o cílech klubu pro 
nadcházející funkční období. Cíle klubu byly 
specifikovány na oblast sportovní a hospodář-
skou a jsou rozvrženy do několika kapitol:

- Plán údržby a investic – areál Dolní Bene-
šov - Zábřeh

- Plán údržby a investic – areál Dolní Bene-
šov

Z podrobného výčtu jednotlivých úkolů 
např. uvádíme: 

- zpracovat a předložit projektovou doku-
mentaci pergoly (Zábřeh) a tréninkových bra-
nek podle aktuálních bezpečnostních předpisů 

- zajistit realizaci úpravy a rekonstrukce ka-
biny rozhodčích + VIP, hospodáře a sekretáře 

- zajistit okamžitou revizi elektrických roz-
vodů v areálu Zábřeh (studna, osvětlení) a na 
objektu škvárového hřiště (úkol byl zadán už 
několikrát, ale nikdy nebyl definitivně vyře-
šen)

- soustředit pozornost na úpravu a rekon-
strukci kabin pro období let 2010 - 2015

- do zahájení nového ročníku 2010/2011 re-
alizovat návrh na úpravu hřiště včetně výstav-
by druhé travnaté plochy v areálu Dolní Bene-
šov

- spolupracovat na zavedení webových strá-
nek našeho klubu

- zajistit registraci nových, schválených sta-
nov na valné hromadě dne 5.3.2010 na Minis-
terstvu vnitra ČR 

V polovině března pak začaly pro jednotlivé 
kolektivy našeho klubu jarní mistrovské soutě-
že. Vlajkovou lodí každého klubu je jeho „A“ 
mužstvo. To naše je účastníkem Moravskoslez-
ské divize sk. „E“. Před zahájením jarních od-
vet patřila našemu mužstvu 9. příčka tabulky 
se ziskem 20-ti bodů. Zimní přípravu jsme za-
hájili 8. ledna a po jejím ukončení se ozýval ne-
jeden skeptický hlas, že s ohledem na naše vy-
losování se může klidně stát, že si na své kon-
to nepřipíšeme žádný bod a mužstvo se tak za-
řadí ke kolektivům bojujícím o záchranu diviz-
ní příslušnosti. Úvodních pět odehraných kol 
však tyto pesimistické hlasy pořádně utlumilo! 
V jarní premiéře jsme sice podlehli mužstvu 
Valašského Meziříčí 2:0, ale pak jsme získali 
na své konto cenné skalpy mužstev z těch nej-
vyšších pater tabulky. Posuďte sami! Vítězství 
1:2 s rezervou druholigového SFC v Opavě, 
remíza 1:1 s lídrem tabulky, fotbalisty Šum-
perka! Vítězství 2:3 na hřišti VOKD Poru-
ba TCHAS a konečně v posledním utkání na 
našem stadionu vítězství 3:2 proti mužstvu 

Hájek a Synové! Mužstvo se zařadilo do sil-
ného středu tabulky se získanými 30 ti body a 
brankovým poměrem 25:32. Dnes už není tak 
vzdálený a nereálný cíl který si mužstvo před 
začátkem jara dalo a sice umístění do 5. místa. 

Po podzimní části Moravskoslezské divize 
odešli: Brankář Miroslav Bilík do SK Krava-
ře – zpět hostování Záložníci Martin Fico FK 
Ludgeřovice – hostování. Do kolektivu hráčů 
naopak přišli: Brankář - Hlaváč Jiří z FC Baník 
Ostrava, Záložníci - Pekárek  Ondřej ze Stra-
hovic, Haas Ondřej z Hlavnice, Seidler Michal 
z Bílovce, Útočník - Punčochář Michal z Dět-
marovic – všichni hostování. Do realizační-
ho týmu se pak vrátil na místo asistenta trené-
ra Petr Kozelek. Mužstvo tak v jarní části tvo-
ří tito hráči:

Brankáři – Hlaváč Jiří, Rohel Pavel, Řehá-
nek Vojtěch 

Obránci - Eršil Zdeněk, Moravec Tomáš, 
Rozsíval Jakub, Štefek Roman, Štefek Robin, 
Vlha Ondřej

Záložníci - Buchta Tomáš, Haas Ondřej, Ju-
chelka Michal, Knopp Jiří, Pekárek Ondřej, 
Seidler Michal, Tchuř Marián, Václavek Mar-
tin 

Útočníci - Bochňák Rudolf, Koval Miroslav, 
Punčochář Michal, Literák Tomáš, Schwalbe 
Adam    

Realizační tým - trenér Kamrád Tomáš, asi-
stent Kozelek Petr, Vedoucí mužstva Ludvík 
Radim a masér Babilas Teofil

Celý kolektiv hráčů včetně realizačního 
týmu má jedno velké a nikoliv nesplnitelné 
přání. Věří, že si na  stadion najdou cestu pří-

znivci našeho klubu v daleko větším počtu a 
vytvoří nám opravdu domácí prostředí v těž-
kých divizních zápasech!

Své soutěže zahájila i další mužstva. Výsled-
kově se zatím nedaří našemu „B“ mužstvu 
mužů, obrat očekáváme všichni už od zápasu 
4. kola, když ta úvodní tři jsme sehráli na hřiš-
tích našich soupeřů. Ve všech jsme odešli svý-
mi soupeři poraženi a pro posun mužstva do 
vyšších pater tabulky I. B. třídy musíme v dal-
ších zápasech bezpodmínečně bodovat. Právě 
naše „B“ mužstvo mužů je příčinou starostí a 
obav vedení klubu a do konce soutěže se bude-
me vážně zabývat jeho dalším osudem!

Dorostenci a žáci startující v Krajském pře-
boru Moravskoslezského kraje patří k muž-
stvům, která dlouhodobě patří do této soutě-
že. V době, kdy tvoříme tento příspěvek do na-
šeho Zpravodaje mají mužstva odehrána dvě 
kola a celé jaro je vlastně pře nimi. Věříme, že 
do konce měsíce června, kdy soutěže končí bu-
deme mít co bilancovat. 

V měsíci březnu si však naši žáci připsali 
na své konto nečekaný, ale významný spor-
tovní úspěch. Sportovním a především fot-
balovým příznivcům je nepochybně zná-
má osobnost pana Antonína Tylšara. V loň-
ském roce nás však navždy tento sekretář 
OFS Opava opustil a vedení Okresního fot-
balového svazu v Opavě uspořádalo právě 
na jeho počest 1. ročník halového turnaje 
mladších žáků. Tento silně obsazený turnaj 
mužstvy z celého okresu Opava se odehrál 
ve víceúčelové sportovní hale v Opavě dne 
14.3.2010. Reprezentanti našeho klubu FC 
MSA nenašli v turnaji přemožitele a skon-
čili na 1. místě! Odměnou všem hráčům a 
jejich vedoucím a trenérům je pak překrás-
ný pohár, který ozdobí naši parádní, nově 
rekonstruovanou klubovnu. O tento cen-
ný sportovní úspěch se zasloužili: Trenéři – 
Faika Josef, Juchelka Jaroslav, vedoucí muž-
stva Jaroslav Večerek a Pavel Klos, hráči Ba-
ránek Aleš, Klos Patrik, Koska Kryštof, Ko-
zel Jan, Pačka Radim, Schmiedhamer Mi-
kuláš, Stříbný David, Thiemel Marko, To-
maka David. A aby toho nebylo málo tak 
nejlepším střelcem celého turnaje se stal náš 
Patrik Klos, který nastřílel celkem 11 gólů! 
Blahopřejeme!  

Jak je zřejmé z předchozích informa-
cí fotbal v Dolním Benešově žije dál! Nový 
výkonný výbor si na své funkční období let 
2010 – 2012 stanovil smělé a nemalé cíle ve 
sportovní i hospodářské oblasti. Snaha po-
kračovat a navázat na úspěchy svých před-
chůdců je nemalá a všichni v klubu věří, 
že s podporou představitelů našeho měs-
ta Dolní Benešov, všech sponzorů v čele s 
MSA Dolní Benešov se tyto cíle podaří spl-
nit a  napíšeme tak další úspěšné kapitoly 
do bohaté historie našeho klubu, který patří 
k těm nejlepším nejen v okrese Opava, Mo-
ravskoslezském kraji, ale taky na celé Mo-
ravě!

FOTBALOVÝ KLUB FC MSA PO VALNÉ HROMADĚ

Vítězové memoriálu A.TylšaraVítězové memoriálu A.Tylšara



MORAVSKOSLEZSKÁ DIVIZE
LOS JARNÍ ČÁSTI ROČNÍKU 2009/2010

16. kolo Neděle 14.03. 14.30 Valašské Meziříčí – FC MSA

18. kolo Neděle 21.03. 10.15 SFC Opava „B“ - FC MSA 

19. kolo Sobota 27.03. 15.00 FC MSA – Šumperk

20. kolo Sobota 03.04. 10.15 Poruba TCHAS – FC MSA 

21. kolo Sobota 10.04. 15.30 FC MSA – Hájek a Synové

22. kolo Sobota 17.04. 16.00 Mikulovice - FC MSA  

23. kolo Sobota 24.04. 16.00 FC MSA – TESCOMA Zlín  

24. kolo Neděle  02.05. 10.15 Elseremo Brumov - FC MSA  

17. kolo Středa 05.05. 16.30 FC MSA – Spartak Hulín

25. kolo Sobota 08.05. 16.30 FC MSA – Jiskra Rýmařov

26. kolo Neděle 16.05. 16.30 Velké Losiny - FC MSA 

27. kolo Sobota 22.05. 16.30 FC MSA – SK Hranice

28. kolo Neděle 30.05. 16.30 MFK Havířov - FC MSA 

29. kolo Sobota 05.06. 16.30 FC MSA – SK Kravaře

30. kolo Sobota 12.06. 16.30 Slavia Orlová - FC MSA

KRAJSKÁ SOUTĚŽ MUŽŮ I. B. TŘÍDA  SK. „B“
LOS JARNÍ ČÁSTI ROČNÍKU 2009/2010

15. kolo Sobota 27.03. 15.00 Klimkovice – FC MSA

16. kolo Neděle 04.04. 15.30 Darkovičky – FC MSA

17. kolo Neděle 11.04. 15.30 Sokol Hať – FC MSA 

18. kolo Neděle 18.04. 16.00 FC MSA - Markvartovice

19. kolo Sobota 24.04. 16.00 Darkovice – FC MSA 

20. kolo Neděle 02.05. 16.30 FC MSA – Velká Polom

21. kolo Sobota 08.05. 16.30 Ostrava Jih – FC MSA 

22. kolo Neděle 16.05. 16.30 FC MSA – Slavia Píšť 

23. kolo Neděle 23.05. 17.00 Kozmice – FC MSA

24.kolo Neděle 30.05. 17.00 FC  MSA - Polanka

25. kolo Sobota 05.06. 17.00 Dolní Lhota – FC MSA

26. kolo Neděle 13.06. 17.00 FC MSA - Vřesina

14. kolo Neděle 20.06. 17.00 FC MSA - Hrabová

KRAJSKÝ PŘEBOR DOROSTU
LOS JARNÍ ČÁSTI ROČNÍKU 2009/2010

16. kolo So 20. 03. STD 15.00 FC MSA – Nový Jičín

MLD 13.00

17. kolo Ne 28.03. STD 10.15 Fotbal Třinec - FC MSA 

MLD 12.30

18. kolo So 03.04. STD 15.30 FC MSA -  Ol. Bruntál

MLD 13.30  

19. kolo Ne 11.04. STD 13.15 Krnov - FC MSA 

MLD 11.15

20. kolo So 17.04. STD 16.00 FC MSA - Slavoj Bruntál 

MLD 14.00

21. kolo Ne 25.04. STD 09.00 MFK Karviná - FC MSA

MLD 11.15

22. kolo So 01.05. STD 16.30 FC MSA – Havířov

MLD 14.30

23. kolo Ne 09.05. STD 09.00 Brušperk - FC MSA 

MLD 11.15

24. kolo So 15.05. STD 16.30 FC MSA - Poruba

MLD 14.30

30. kolo St 19.05. STD 17.00 FC MSA - Heřmanice

MLD 15.00  

25. kolo So 22.05. STD 10.00 Hájek - FC MSA 

MLD 12.15

26. kolo So 29.05. STD 17.00 FC MSA – Slavia Opava

MLD 15.00

27. kolo So 05.06. STD 10.00 SK Kravaře - FC MSA 

MLD 12.15

28. kolo So 12.06. STD 17.00 FC MSA – Slavia Orlová

MLD 15.00

29. kolo So 19.06. STD 10.15 Ostrava Jih - FC MSA

MLD 12.30

ROZLOSOVÁNÍ FC MSA - JARO 2010ROZLOSOVÁNÍ FC MSA - JARO 2010



OKRESNÍ SOUTĚŽ MINI ŽÁKŮ
LOS JARNÍ ČÁSTI ROČNÍKU 2009/2010

16.kolo Út 06.04. 16.00 Kobeřice - FC MSA 

17. kolo Po 12.04. 16.00 FC MSA – FC Hlučín „A“

18. kolo Po 19.04. 16.30 SFC Opava – FC MSA

19. kolo Po 26.04. FC MSA – volný los

20. kolo Po 03.05. 17.00 FC MSA – Slavia Píšť

15. kolo Čt 06.05. 17.00 FC MSA - Kozmice 

21. kolo So 08.05. 10.00 Štěpánkovice - FC MSA

22. kolo Po 17.05. 17.00 FC MSA – FC Hlučín „B“ 

14. kolo Čt 20.05. 17.00 Oldřišov - FC MSA 

23. kolo St 26.05. 17.00 Bolatice - FC MSA 

24. kolo Po 31.05. 17.00 FC MSA – Háj

25. kolo So 05.06. 13.30 Hněvošice – FC MSA

26. kolo Po 14.06. 17.00 FC MSA – SK Kravaře

KRAJSKÝ PŘEBOR MLADŠÍCH A STARŠÍCH ŽÁKŮ
LOS JARNÍ ČÁSTI ROČNÍKU 2009/2010

15. kolo Ne 28.03. STŽ 09.00 FC MSA –  Hlučín „B“

MLŽ 10.45

16. kolo So 03.04. STŽ 09.00 Rýmařov – FC MSA

MLŽ 10.45

17. kolo Ne 11.04. STŽ 09.00 FC MSA – Ostrava Jih

MLŽ 10.45

18. kolo So 17.04. STŽ 14.00 Hájek – FC MSA

MLŽ 12.30

19. kolo Ne 25.04. STŽ 09.00 FC MSA - Slavia Orlová

MLŽ 10.45

20. kolo Ne 02.05. STŽ 09.00 Nový Jičín – FC MSA

MLŽ 10.45

21. kolo Ne 09.05. STŽ 09.00 FC MSA - Jablunkov

MLŽ 10.45

22. kolo Ne 16.05. STŽ 09.00 Frýdek Místek – FC MSA

MLŽ 10.45

23. kolo Ne 23.05. STŽ 09.00 FC MSA - MFK Karviná 

MLŽ 10.45

24. kolo So 29.05. STŽ 09.00 Kopřivnice – FC MSA

MLŽ 10.45

25. kolo Ne 06.06. STŽ 09.00 FC MSA - Slavia Opava 

MLŽ 10.45

26. kolo Ne 13.06. STŽ 10.00 Fotbal Třinec - FC MSA 

MLŽ 11.45

14. kolo Ne 20.06. STŽ 09.00 ŠSK Bílovec - FC MSA

MLŽ 10.45

FOTBALOVÉ VÍKENDY MUŽSTEV FC MSA DOLNÍ BENEŠOV
VÍKEND 13.-14.03.2010

16. kolo Ne 14.03. Muži 14.30 Valašské Meziříčí – FC MSA
Víkend 20.-21.03.2010

16. kolo So 20. 03. STD 15.00 FC MSA – Nový Jičín
MLD 13.00

18. kolo Ne 21.03. Muži 10.15 SFC Opava „B“ - FC MSA 
Víkend 27.-28.03.2010

19. kolo So 27.03. Muži 15.00 FC MSA – Šumperk
15. kolo So 27.03. Muži 15.00 Klimkovice – FC MSA
15. kolo Ne 28.03. STŽ 09.00 FC MSA – FC Hlučín „B“

MLŽ 10.45
17. kolo Ne 28.03. STD 10.15 Fotbal Třinec - FC MSA 

MLD 12.30
Víkend 03.-06.04.2010

16. kolo So 03.04. STŽ 09.00 Rýmařov – FC MSA
MLŽ 10.45



18. kolo So 03.04. STD 15.30 FC MSA -  Ol. Bruntál
 MLD 13.30

20. kolo So 03.04. Muži 10.15 Poruba TCHAS – FC MSA 

16. kolo Ne 04.04. Muži 15.30 Darkovičky – FC MSA

16.kolo Út 06.04. Mini 16.00 Kobeřice - FC MSA 

Víkend 10.-12.04.2010
21. kolo So 10.04. Muži 15.30 FC MSA – Hájek a Synové
17. kolo Ne 11.04. Muži 15.30 Sokol Hať – FC MSA 

17. kolo Ne 11.04. STŽ 09.00 FC MSA – Ostrava Jih
MLŽ 10.45

19. kolo Ne 11.04. STD 13.15 Krnov - FC MSA 

MLD 11.15

17. kolo Po 12.04. Mini 16.00 FC MSA – FC Hlučín „A“
Víkend 17.-19.04.2010

20. kolo So 17.04. STD 16.00 FC MSA - Slavoj Bruntál 
MLD 14.00

18. kolo So 17.04. STŽ 14.00 Hájek – FC MSA

MLŽ 12.30

22. kolo So 17.04. Muži 16.00 Mikulovice - FC MSA  

18. kolo Ne 18.04. Muži 16.00 FC MSA - Markvartovice
18. kolo Po 19.04. Mini 16.30 SFC Opava – FC MSA

Víkend 24.-26.04.2010
23. kolo So 24.04. Muži 16.00 FC MSA – TESCOMA Zlín  
19. kolo So 24.04. Muži 16.00 Darkovice – FC MSA 

19. kolo Ne 25.04. STŽ 09.00 FC MSA - Slavia Orlová
MLŽ 10.45

21. kolo Ne 25.04. STD 09.00 MFK Karviná - FC MSA

MLD 11.15

19. kolo Po 26.04. Mini FC MSA – volný los
Víkend 01.-03.05.2010

22. kolo So 01.05. STD 16.30 FC MSA – Havířov
MLD 14.30

20. kolo Ne 02.05. STŽ 09.00 Nový Jičín – FC MSA

MLŽ 10.45

24. kolo Ne  02.05. Muži 10.15 Elseremo Brumov - FC MSA  

20. kolo Ne 02.05. Muži 16.30 FC MSA – Velká Polom
20. kolo Po 03.05. Mini 17.00 FC MSA – Slavia Píšť

Vložené kolo  05 a 06. 05.2010
17. kolo St 05.05. Muži 16.30 FC MSA – Spartak Hulín
15. kolo Čt 06.05. Mini 17.00 FC MSA - Kozmice 

Víkend 08.-09.05.2010
21. kolo So 08.05. Mini 10.00 Štěpánkovice - FC MSA

25. kolo So 08.05. Muži 16.30 FC MSA – Jiskra Rýmařov
21. kolo So 08.05. Muži 16.30 Ostrava Jih – FC MSA 

23. kolo Ne 09.05. STD 09.00 Brušperk - FC MSA 

MLD 11.15

21. kolo Ne 09.05. STŽ 09.00 FC MSA - Jablunkov
MLŽ 10.45



Víkend 15.-17.05.2010
24. kolo So 15.05. STD 16.30 FC MSA - Poruba

MLD 14.30
22. kolo Ne 16.05. STŽ 09.00 Frýdek Místek – FC MSA

MLŽ 10.45
26. kolo Ne 16.05. Muži 16.30 Velké Losiny - FC MSA 
22. kolo Ne 16.05. Muži 16.30 FC MSA – Slavia Píšť 
22. kolo Po 17.05. Mini 17.00 FC MSA – FC Hlučín „B“ 

Vložené kolo  19. a 20.05.2010
30. kolo St 19.05. STD 17.00 FC MSA - Heřmanice

 MLD 15.00
14. kolo Čt 20.05. Mini 17.00 Oldřišov - FC MSA 

Víkend 22.-26.05.2010
25. kolo So 22.05. STD 10.00 Hájek - FC MSA 

MLD 12.15
27. kolo So 22.05. Muži 16.30 FC MSA – SK Hranice
23. kolo Ne 23.05. Muži 17.00 Kozmice – FC MSA
23. kolo Ne 23.05. STŽ 09.00 FC MSA - MFK Karviná 

MLŽ 10.45
23. kolo St 26.05. Mini 17.00 Bolatice - FC MSA 

Víkend 29.-31.05.2010
24. kolo So 29.05. STŽ 09.00 Kopřivnice – FC MSA

MLŽ 10.45
26. kolo So 29.05. STD 17.00 FC MSA – Slavia Opava

MLD 15.00
28. kolo Ne 30.05. Muži 16.30 MFK Havířov - FC MSA 
24.kolo Ne 30.05. Muži 17.00 FC  MSA - Polanka
24. kolo Po 31.05. Mini 17.00 FC MSA – Háj

Víkend 05.-06.06.2010
27. kolo So 05.06. STD 10.00 SK Kravaře - FC MSA 

MLD 12.15
25. kolo So 05.06. Mini 13.30 Hněvošice – FC MSA
29. kolo So 05.06. Muži 16.30 FC MSA – SK Kravaře
25. kolo So 05.06. Muži 17.00 Dolní Lhota – FC MSA
25. kolo Ne 06.06. STŽ 09.00 FC MSA - Slavia Opava 

MLŽ 10.45
Víkend 12.-14.06.2010

28. kolo So 12.06. STD 17.00 FC MSA – Slavia Orlová
MLD 15.00

30. kolo So 12.06. Muži 16.30 Slavia Orlová - FC MSA
26. kolo Ne 13.06. STŽ 10.00 Fotbal Třinec - FC MSA 
26. kolo Ne 13.06. Muži 17.00 FC MSA - Vřesina
26. kolo Po 14.06. Mini 17.00 FC MSA – SK Kravaře

Víkend 19.-20.06.2010
29. kolo So 19.06. STD 10.15 Ostrava Jih - FC MSA

MLD 12.30
14. kolo Ne 20.06. STŽ 09.00 ŠSK Bílovec - FC MSA

MLŽ 10.45
14. kolo Ne 20.06. Muži 17.00 FC MSA - Hrabová



KULTURNÍ DŮM DOLNÍ BENEŠOV
Tel.: 553651159, e-mail: kultura@dolnibenesov.cz

STŘÍPKY Z KULTURY
Poslední dva měsíce byly v kultuře ve zname-

ní oslav výročí uměleckých spolků a sdružení. 
Městský orchestr mladých pozval všechny své 
příznivce a bývalé členy na jubilejní koncert do 
kulturního domu. Během 35 let své existence 
oslovil řadu milovníků dechové hudby v České 
republice i zahraničí. Slavnostního večera se zú-
častnila řada gratulantů ze strany města Dolního 
Benešova, spřátelených orchestrů z Polska, Slo-
venska, významných dirigentů – Karel Bria, Ivo 
Lacný z Příbora, přátelé z Jistebníku, mažoretky, 
ale především domácí fanoušky tohoto kvalitní-
ho hudebního tělesa. Do dalších let přejeme di-
rigentu Richardu Novákovi a všem jeho členům 
řadu koncertních úspěchů a radost hudby.

Také dětský pěvecký sbor NEZMAR, který 
od počátku vede Helena Mižičová slavil své 10 
leté jubileum. Tímto sborem prošla řada malých 
zpěváků, z nich se dodnes věnují zpěvu v dal-
ším pěveckém sboru, ve kterém se věnují nároč-
nějšímu repertoáru a spolupracují s řadou hu-
debníků z Městského orchestru mladých, Dol-
bendu  atd.

V obřadní síni jsme hostili také dvě význam-
ná hlučínské spisovatelky paní Annu Malchár-
kovou a Janu Schlossarkovou. Obě představily 
svá nejnovější díla a besedovaly o pohnuté histo-
rii Hlučínska a vzniku literárních inspirací. Paní 
Anna Machárková byla oceněna představiteli 
města cenou Cypriana Lelka.

Stejné ocenění obdržel také režisér dokumen-
tárních filmů Marek Sklář za významný přínos 
při propagaci historie a kultury Hlučínska.

Mezi zdařilé akce patřil také jubilejní XX. 
Rock and roll ples, které je již řadu let kultur-
ní ikonou a na jeho konání se těší i lidé z Prahy a 
celé republiky. Pro mladé lidi byl připraven kon-
cert skupiny No Name, který se taktéž setkal s 
velkým ohlasem. Příznivci malých dechovek se 
mohli potěšit společným koncertem Prajzovan-
ky a Kobeřanky, který v kulturním domě křtila 
své CD s kobeřickými písněmi.

V současné době připravujeme koncerty sku-
pin Bratři Nedvědi (20.10.), Čechomor a ve 
spolupráci s mažoretkami Excelent již avizova-
ný koncert Jarka Nohavici.

Neděle 2.5.           
Mše svatá u příležitosti sv. Floriána

Pondělí 10.5. Šachový turnaj
   – pořádá SPCCH

Úterý 11.5.    Zasedání výboru SPCCH

středa 12.května v 16.30 hod.
Český zahrádkářský svaz v Dolním Benešo-
vě Vás zve na přednášku předního odborní-
ka přítele pana Ericha Duxy. Přednáška na 
téma pěstování ovocných a okrasných dřevin.

Sobota 22.5. Šachový turnaj

Sobota 29.-30.5.
XX. Hudební jaro na Hlučínsku 
– mezinárodní přehlídka mládežnických de-
chových orchestrů a mažoretek

Úterý 1.6. Hrdý Budžes 
– kultovní divadelní představení s představi-
telkou hlavní role Bárou Hrzánovou

Neděle 13.6. Den dětí 
– pořádá Základní škola v Dolním Benešově

Pondělí 14.6.   Členská schůze SPCCH

Středa 16.6.
Divadelní představení pro děti 
– divadlo Věž Brno

Čtvrtek 17.6.
Okresní výjezdní zasedání SPCCH

Sobota 19.6. II. OMA-OPA TOUR

Od konce května se budou konat pravidel-
ně (za příznivého počasí) v  sobot od 19 hod. 
„Posezení na rynku“ s dechovými a count-
ry kapelami.

Program vystoupení a akcí 
Městského orchestru mladých

2.5.  Wilamowice (Polsko)
29. - 30.5. Hudební jaro na Hlučínsku
13.6.  Melč
19.6. - Havířov v květech
27.6.   Němčice nad Hanou
2.-5.7  Mezinárodní festival dechových  
 hudeb Cheb
25.7.   Anenské slavnosti Bohuslavice

Program vystoupení a akcí 
mažoretek EXCELENT

28. 4.   PRAHA - Tulipánový den   
 ve FN Motol
2. 5.   Polsko - Wilamowické smiergusty
15. 5.   Natáčení videoklipů v ZOO  
 Ostrava s M. Růžičkovou
20.- 25. 5. Chorvatsko – Rabac
26. 5.   Vystoupení na Ostravském hradě
29. a 30. 5. Hudební jaro na Hlučínsku
4. 6.   Prajzská rely
5. 6.  Štěrkovna Hlučín - Dětský den
6. 6.  Den Dětí
12. 6.   Prajzská hůlka 
12. 6.   Dětský den v Darkovičkách
19. 6.   Oma Opa tour
26. 6.   Dětský den policie ČR
1., 2. 7.   Natáčení videoklipů   
 s M. Růžičkovou
28.8.  Dožinky Bolatice
29.-31.8.  Natáčení videoklipů na Čeladné 
4. 9.  Pivní slavnosti 
11. 9.  Píšť

Anna MalchárkováAnna Malchárková

Marek SklářMarek Sklář

PROGRAM:

Městská knihovna opět informuje o tom, 
jak pro vás průběžně aktualizuje knižní fond. 

V minulých dvou měsících, které uběhly od 
vydání posledního Zpravodaje, přibyly v naší 
Městské knihovně tyto knihy :

Knihy pro dospělé:
Terloeva: Tanec na troskách, Burrell, P.: Ta-

koví jsme byli, Nekola, M.: Hitlerovi satrapo-
vé, Ryan, Ch.: Nulová šance, Nachtmanová, 
P.: Prstýnkové mámení, Madejová, k.: Spalu-
jící vášeň, Clarke, A.: Světlo Země, Bauer, J.: 
Ve stínu pětilisté růže, Sasson, J.: Láska v zemi 
žalu, meyer, S.: Stmívání, Nový Měsíc, Zatmě-
ní, Rozbřesk, Rollins, J.: Poslední orákulum, 
Brown, D.:Ztacený  symbol, Proroctví o Evro-
pě, Proroctví Mayů, McHoy, P.: Plánování za-
hrady, Laros, R.: Růže, aj.

Knihy pro děti :
Brukner, J.: Byl jednou jeden král, Disney, 

W.: Pú. Vždy mluv pravdu, Turckheim,E.: 
Sladké šperky, Vannier: Kabelky a módní do-
plňky, Apsley, B.: Postman Pat, Brezina, T.: 

Dračí srdce. Boj s válečníky, Moje vlast je v 
Evropě, Můj svět, Vodrovic,V.: Helikoptéra 
Hanička, McCombi, k.: Alice a …Dóst dobrý 
šoky, Evangelisty, V.: Eymerikův hněv.

Dále využívám této příležitosti, abych upo-
zornila ty čtenáře, kteří nemají vrácené kni-
hy, které si v knihovně vypůjčili, aby tak bez-
odkladně učinili. Členem jakékoliv institu-
ce totiž nepřestáváte být, když se vy rozhod-
nete, jak mě nedávno informoval jeden vel-
mi sebejistý mladý muž, ale tehdy, když vy-
řídíte všechny pohledávky s tím spojené. Tj. 
vrátíte vypůjčené knihy. Knihy budou v opač-
ném případě vymáhány podle platného kni-
hovního řádu.

Na shledanou se čtenáři pravidelně knihov-
nu navštěvující i s těmi zapomnětlivými se 
těší

Jana Güntherová 
vedoucí Městské knihovny

MĚSTSKÁ KNIHOVNA
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Neprošlo jazykovou úpravou

„Na každeho raz dojdě“, tak se jmenuje nová knížka hlučín-
ské spisovatelky Jany Schlossarkové, která by měla vyjít ve dru-
hé polovině měsíce dubna. Jak již sám název napovídá půjde 
o veršované humorné příběhy v hlučínském nářečí, které opět 
ilustroval Josef Liďák z Hati.

Chroma kobyla

Chvalila sem se, že moc němarodim,
něsem šmatlava o krikach něchodim.
Někeři s nohama komedyj maju,
ale  ty moje jak srny litaju.

Na šichtu za čmy sem učekala,
po cešče sem jakšik divně chramala.
Pambuh mě tresta, že sem se chvalila,
zato včil šmatlu jak chroma kobyla.
 
V roboče při světle sem to viděla:
Hruza, ja každy but inakši měla!
Temu, že nestejne kramfleky měly,
tak nožky chramaly i choč něchčely.

U oběda

„Tu polivku už něbuděš ješč?“ 
pravi baba chlopovi.
„Ni? Tak do ni masa přidam
 a zaněsu ju psovi!“

POZNÁVÁMÉ RODÁKY

Pěvecký sbor 15.7. 1930 na Cvilíně

Svatba na nám. C. Lelka před vchodem do ulice Pivo-
varské okolo roku 1930

P. Hoffmannová (nám. C. Lelka 69) se svými 9 dětmi u 
příležitosti pohřbu svého manžela roku 1917.

Kurz bříšních tanců Kurz bojových umění

St

18.30-20.30 sbor C. Lelka filmový sál p. Míček
18.30-19.30 body form baletní sál p. Leciánová
13.30-18.30 výtvarná výchova baletní sál p. Marková  
18.00-19.00 břišní tance baletní sál p. Mašíková
17.00 taneční velký sál p. Budíková

Čt

13.00-16.00 hudební výuka filmový sál p. Papala 
16.00-18.00 mažoretky sál + jeviště p. Kristová
17.30-18.30 břišní tance baletní sál p. Mašíková
18.45-19.45 břišní tance baletní sál p. Mašíková
17.30-20.00 angličtina filmový sál sl. Hartošová

Pá
15.00-17.00 hudební výuka filmový sál sl. Vrchovecká
15.00-16.30 street dance baletní sál sl. Jarošová

Nová kniha Jany Schlossarkové

Kurzy v KD Dolní Benešov


